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2 minuutin myyntipuhe

Pitchaus

– Turkua markkinoidaan 
aktiivisesti elokuvakaupunkina. 
Tärkeitä ovat muun muassa 
Göteborgissa, Berliinissä, 
Lontoossa, Cannesissa ja Los 
Angelesissa järjestettävät 
festivaalit. Tämä on kovaa 
työtä, kuten on moni muukin 
myyminen, Teija Raninen sanoo.

 
Kuka?

Teija Raninen
Elokuvakomissaari

Mikä?
Länsi-Suomen  

elokuvakomissio

Mitä?
Turun ja Länsi-Suomen 
markkinointi kansain-

välisille elokuva- ja 
tv-tuotannoille
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 ”Suomessa on 221 664 saarta, Turun edustalla niitä on 20 000.  
Se on maailmankin mittaluokassa jotain aivan uniikkia.  
Menemmekin pitkälti saaristo kärjellä, kun yritämme saada 
tänne kansainvälisiä elokuva- ja tv-tuotantoja.

Saaristo ei ole suinkaan ainoa vetovoimatekijä, lähes 800-vuotisesta 
Turusta löytyy sekä kiinnostavaa historiaa että modernia arkkitehtuuria. 
Aurajoki siltoineen on ollut monessa elokuvassa myös Pariisi.

Kuvauspaikat ovat tuotannoille vain syy tulla tänne. Se, mikä ennen 
kaikkea houkuttaa on raha, ilman kannustimia tuotannot eivät tulisi 
Suomeen. Tähän tarpeeseen käytössä ovat elokuvatuotantoja tukevat 
alueellinen ja kansallinen kannustin sekä Suomen Elokuvasäätiön tuki.

Kannustimet ovat sijoituksia, sillä kansallinen tuotantokannustin tuo 
rahat nelinkertaisesti takaisin Suomeen ja alueellinen tuki tulee tälle 
seudulle kahdeksankertaisena takaisin. Kaiken lisäksi se on tullut vero-
tuloina takaisin jo ennen tuen maksamista. 

Elokuvan ja tv-sarjojen tekeminen on kuin tekisi loistoristeilijää, 
se perustuu verkoston työhön. Kansainväliset tuotannot työllistävät 
monen alan kotimaisia osaajia. Turussa on tuotantoyhtiöitä ja tuotanto-
palveluyhtiöitä, elokuvakoulusta tulee koko ajan uusia osaajia. Noin 70 
prosenttia tuotannoissa käytetystä rahasta menee muuhun kuin audio-
visuaaliselle alalle, muun muassa logistiikka-, majoitus-, rakennus- ja 
catering-palveluihin. 

Elokuva-ala on maailmalla valtava bisnes, ja se voisi olla paljon suu-
rempi myös Suomessa. Olemme saaneet tänne tuotantoja eri puolilta 
maailmaa ja jatkossa tulemme saamaan vielä paljon isompia tuotantoja. 
Se olisi iso asia myös matkailulle, kuten maailmalla ovat olleet Taru 
sormusten herrasta tai White Lotus. Yksi elokuva voi muuttaa maan tai 
kaupungin brändin totaalisesti. Brittitutkimuksen mukaan neljännes 
turisteista päättää matkakohteensa sen mukaan, mitä he näkevät eloku-
vissa ja sarjoissa.”

Teija Raninen 
Elokuvakomissaari  
Länsi-Suomen elokuvakomissio

Elokuvassa 
Turku, Finland
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Pääkirjoitus

  

Kesäläksyjä vienninedistäjille

S uomi jäi tänä vuonna ilman Euroviisujen kaksoisvoittoa, mutta pettymys 
unohtui nopeasti, kun heti seuraavalla viikolla julkistettiin uusi Team 
Finland -johtoryhmä ja OECD:n Suomen maaraportti.

Raportti tuo esiin keskeisiä kasvun edellytyksiä: korkeakoulutuksen vahvista-
mista, kansainvälisten osaajien houkuttelua ja investointeja puhtaaseen siirty-
mään. Näistä avautuu selkeitä tavoitteita myös uudistuneelle Team Finland 
-johtoryhmälle, jonka tehtävänä on hallitusohjelman mukaisesti selkeyttää ja 
vahvistaa vientityön ohjausta.

OECD muistuttaa, että Suomen talous on osoittanut sitkeyttä, mutta epävar-
muudet kansainvälisessä toimintaympäristössä hidastavat elpymistä. Yksi  
raportin keskeisistä suosituksista on kauppasuhteiden monipuolistaminen.

Yhdysvallat säilyy keskeisenä kumppanina ja Saksalta odotetaan piristystä  
velkajarrun höllentämisen myötä, mutta rohkeita uusia avauksiakin tarvitaan.  
Team Finland -verkostolla on keskeinen rooli tulevaisuuden prioriteettimarkki-
noiden valinnassa. Jo yksinään väestörakenteen murros pakottaa kääntämään 
katseet myös globaaliin etelään.

Pelkkä vienti ei kuitenkaan riitä. Suomi tarvitsee määrätietoisempaa työtä 
ulkomaisten investointien ja osaajien houkuttelemiseksi. Business Finlandin rooli 
on keskeinen, sillä investointi- ja osaajahoukuttelutoiminnot jäävät sen vastuulle 
ulkomaan vienninedistämistoimintojen siirtyessä osaksi ulkoasiainhallintoa.

Organisaatiorajoista huolimatta maailmalla on toimittava yhtenä Suomena. 
Ulkomaanedustustojen panosta investointityöhön on syytä vahvistaa erityisesti 
aloilla, joilla Suomella on kilpailuetua kuten puolustuksessa, energiateknologiassa 
ja logistiikassa.

Muuttuvassa maailmassa Suomi tarvitsee entistä enemmän rohkeutta kansain-
välisillä areenoilla. Euroviisuvoitto olisi toki antanut nostetta, mutta pitkällä 
tähtäimellä ratkaisevat tiedolla johtaminen, strateginen vienninedistäminen ja 
oikeat valinnat kasvumaiden ja -sektorien suhteen. Uuden Team Finland -johto-
ryhmän kesäläksy lienee siis selvä: strategiakynät teräviksi.

Timo Sysiö
päätoimittaja
@timosysio
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Lyhyet Lue l isää verkosta:  kauppapol it i ikka.f i

Laaja yritysdelegaatio ministeri  
Tavion mukana Kaakkois-Aasiassa

Pakotteiden asiointipalvelu 
helpottaa yritysten ja  
kansalaisten toimintaa

Ulkoministeriö on ottanut käyttöön uuden 
pakotteiden asiointipalvelun, joka tarjoaa 
keskitetyn kanavan pakotteisiin liittyville 
lupahakemuksille ja tiedusteluille. Palvelu 
parantaa asioinnin sujuvuutta ja läpinäky
vyyttä sekä tukee viranomaisten tehokas
ta toimintaa. Yritykset ja yksityishenkilöt 
voivat nyt hoitaa pakotteisiin liittyvät asiat 
digitaalisesti, mikä nopeuttaa prosesseja 
ja vähentää hallinnollista taak
kaa. Palvelu on osa laajempaa 
tavoitetta kehittää ulkominis
teriön sähköisiä palveluita ja 
vastata muuttuvan toiminta
ympäristön vaatimuksiin.

Uusi kehityspoliittinen 
sijoitusstrategia vauhdittaa 
yksityisiä investointeja

Ulkoministeriö on julkaissut uuden kehityspo
liittisen sijoitusstrategian. Sen tavoitteena on 
houkutella  yksityistä pääomaa vastuulliseen 
ja taloudellisesti kestävään yritystoimintaan 
ja investointihankkeisiin kehittyvissä maissa. 
Strategia korostaa vaikuttavuutta, riskien
hallintaa ja kestävää kehitystä. Tarkoituksena 
on tukea yrityksiä, jotka edistävät esimerkiksi 
ilmastokestävyyttä, tasaarvoa ja työpaikko
jen syntymistä. Strategia täydentää julkista 
kehitysyhteistyötä ja vahvistaa Suomen roolia 
kansainvälisen kehitysrahoituksen kentällä. 
Uudistus vastaa globaaleihin haasteisiin, kuten 
ilmastonmuutokseen ja köyhyyden vähentämi
seen, markkinaehtoisin keinoin.

U  lkomaankauppa- ja kehitys-
ministeri Ville Tavio vieraili 
toukokuussa Singaporessa ja 

Malesiassa vienninedistämismat-
kalla, jonka tavoitteena oli vahvistaa 
Suomen taloussuhteita Kaakkois-Aa-
siassa. Ministerin mukana matkusti 
noin 30 vierailun kohdealoja edusta-
vaa yritystä.

Vierailun aikana ministeri Tavio 
tapasi paikallisia ministereitä ja 
viranomaisia sekä osallistui Team 
Finland -verkoston järjestämiin tilai-
suuksiin, joissa suomalaisyritykset 
pääsivät esittelemään osaamistaan ja 
solmimaan uusia kontakteja. Erityistä 
kiinnostusta herättivät suomalaiset 
teknologian, kestävän kehityksen ja 
digitaalisten palveluiden ratkaisut.
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” Tartuimme enna-
koivasti Suomen 
tuplapottiin ja hyö-

dynsimme saunateemaa. 
Sen ympärille järjestet-
tiin edustustoissamme 
tapahtumia. Annoimme 

edustustoille myös muita ajatuksia 
siitä, miten Euroviisujen ympärille 
voidaan järjestää elämyksellistä, 
iloista ja yllätyksellisiä maakuva-
tapahtumia. 

Muutamien viime vuosien aikana 
Euroviisujen näkyvyys Euroopassa 
ja laajemminkin on kasvanut. Kyse 
ei ole enää pelkästä laulukilpailusta, 
vaan yhä enemmän luovan sektorin 
voimannäytöksistä. 

Euroviisunimet nousevat esiin 
maailman mediassa. Käärijä on ollut 
vahvana, kuten viimevuotinen edus-
taja Windows95man. Uskon, että 
tänä vuonna sekä KAJn että Erikan 
nimet näkyvät maailmalla.

Mikä tahansa asia herättää kiin-
nostuksen Suomea kohtaan, on se 

sitten ilmiönä KAJ, Sanna Marinin 
persoona tai Nato-jäsenyys, sitä kan-
nattaa ruokkia tuomalla esiin myös 
muita aspekteja Suomesta, kuten 
koulutusta, tasa-arvoa ja yhdenver-
taisuutta. Tarjoamme edustustoil-
lemme ideoita konsepteista, joita voi 
soveltaa kuhunkin maahan sopivalla 
tavalla.

Maailmalla Suomesta on aika 
vakavahenkinen ja teknologiapainot-
teinen kuva. Tähän kuvaan mahtuu 
paljon enemmän kulttuuria, luovaa 
sektoria ja yllätyksellisyyttä sekä iloa. 
Niiden avulla saamme monipuolis-
tettua kuvaa Suomesta ja tavoitam-
me myös uusia, usein nuoria yleisöjä. 
Tähän sopii hyvin Euroviisuista 
iloitseminen, kun maailma elää aika 
rankkoja aikoja. Kulttuurin avulla voi 
koskettaa ihmisiä tunteiden tasolla. 
Se jättää paremman muistijäljen.”

Paula Parviainen
Kulttuurin ja luovien alojen  

suurlähettiläs
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Hyödynnetäänkö Euroviisuja  
maakuvatyössä?

Suomen edustustoissa on järjestetty 
Euroviisuihin liittyviä tapahtumia ja samalla 
monipuolistettu kuvaa suomalaisuudesta.

Iso kysymys
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Lyhyet

B usiness Finlandin rahoittamien kan-
sainvälistä kasvua hakevien pk-yri-
tysten vienti on lähes tuplaantunut ja 
liikevaihto kasvanut kolmanneksella, 

käy ilmi Business Finlandin vaikuttavuusrapor-
tista.

Rahoitettujen pk-yritysten vienti kasvoi yli 
2,5 miljardia euroa vuosina 2020–2023. Tämä 
on 45 prosenttia kasvua. Myös viennin osuus 
liikevaihdosta oli 45 prosenttia vuonna 2023. 

Samoin rahoitettujen pk-yritysten liikevaihto 
kasvoi 31 prosenttia, kun muissa vastaavissa 
pk-yrityksissä liikevaihto kasvoi 12 prosenttia.

– Suomi tarvitsee kasvuhakuisia yrityksiä. 
Hieno arviointitulos on, että Business 
Finlandilta saatava rahoitus korreloi 
yrityksen mahdollisuuteen kasvaa 
scaleup-yritykseksi kolmen vuoden 
sisällä, sanoo vaikuttavuusarvioinnin 
asiantuntija Jari Hyvärinen.

Kaivos- ja mineraalisektorin uudistumiselle vahva tuki

Pk-yritysten vienti tuplaantui

Business Finland aloitti vuoden mittaisen 
Kestävä kaivos ja kriittiset mineraalit kam
panjan, joka tukee suomalaisen kaivos ja 
mineraalisektorin kestävää uudistumista  
10 miljoonalla eurolla. 

– Kaivosten haitallisia ympäristövaiku

tuksia tulee pienentää ja Suomelle taattava 
huoltovarmuus, sanoo kampanjan vetäjäksi 
nimetty Satu Penttinen Business Finlandista.

Kohderyhmänä on koko kaivos ja mine
raalisektorin arvoketju, erityisessä fokukses
sa ovat suomalaiset pkyritykset.
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Lue l isää verkosta:  team-finland.f i

Joko olet kokeillut 
yrittäjyystestejä?

Yrittäjyystestit ovat kevyt tapa 
tutkia oman liikeidean valmiutta, 
soveltuvuutta yrittäjäksi tai toimi
van yrityksen kansainvälistymisen 
edellytyksiä. Testit toimivat ilman 
kirjautumista.  
Tulokset saa 
ladattua helposti 
itselle.

Uusi Team Finland 
-johtoryhmä pyrkii 
vahvempaan 
vienninedistämisen 
ohjaukseen

Pääministeri Petteri Orpon hallitus
ohjelman mukaisesti Team Finland 
verkoston johtamista uudiste
taan. Operationaalisen johtamisen 
selkeyttämiseksi Team Finland 
johtoryhmä jakautuu kahteen 
kokoonpanoon.

Suppeaan johtoryhmään kuulu
vat työ ja elinkeinoministeriön ja 
ulkoministeriön edustajat. Laajassa 
johtoryhmässä edustettuina ovat 
ulkoministeriö, työ ja elinkeinomi
nisteriö, opetus ja kulttuuriministe
riö, maa ja metsätalousministeriö, 
liikenne ja viestintäministeriö, 
ympäristöministeriö, puolustusmi
nisteriö, Business Finland, Finnvera, 
Finnfund, ELYkeskukset, Teollisuus
sijoitus Oy, Keskuskauppakamari, 
Elinkeinoelämän keskusliitto sekä 
Suomen yrittäjät ry.

Suppean ja laajan johtoryhmän 
puheenjohtajana 
toimii vuorotellen 
työ ja elinkeinomi
nisteriön ja ulkomi
nisteriön edustaja.

Bhutan kelpoiseksi EU:n takuuohjelmaan

ATA carnet siirtyy digiaikaan

Kauppakamariverkosto ottaa askeleen kohti sujuvampaa kansain
välistä kauppaa 2026, kun paperinen ATA carnet vaihtuu sähköiseen 
järjestelmään osana Kansainvälisen kauppakamarin ICC:n globaalia 
eATAhanketta.

Uudistus virtaviivaistaa väliaikaista vientiä ja poistaa 
aikaa vieviä paperiprosesseja. Yrityksille muutos tuo tehok
kuutta ja vaivattomuutta kansainvälisiin toimintoihin.

Kauppakamarit valmistautuvat muutokseen kouluttau
tumalla järjestelmään vuoden 2025 aikana ja ovat val
miina tukemaan asiakkaitaan sujuvassa siirtymässä kohti 
eATAkonseptia.

Bhutanin kestävän peltometsätalou
den johtava toimija Mountain Hazel
nuts sai ennätyksellisen 7,9 miljoonan 
Yhdysvaltain dollarin investoinnin, 
jossa ovat sijoittajina muun muassa 
yhtiön pitkäaikainen kumppani Miro
va ja suomalainen kehitysrahoittaja 
ja vaikuttavuussijoittaja Finnfund. 
Finnfundin ja Mountain Hazelnutsin 
yhteistyö varmisti samalla Bhutanin 
kelpoisuuden EU:n EFSD+ takuuoh
jelmaan. 

Kyseessä on yksi Global Gatewayn 
rahoitusvälineistä, jolla edistetään 

kestäviä investointeja EU:n kumppa
nimaissa. Finnfund on hyödyntänyt 
sijoituksessaan Carbon Sinks ohjel
maan kuuluvaa EFSD+ takuuta.  
Se tukee investointeja metsätalou
teen, peltometsätalouteen, hiili
nieluekosysteemeihin ja siniseen 
talouteen, joka kattaa meriin ja 
rannikkoalueisiin linkittyvän liiketoi
minnan ja teollisuudenalat.

Finnfundin sijoitus Mountain  
Hazelnutsiin vahvistaa vastuullisten, 
elvyttävien viljelymenetelmien  
kasvua Bhutanissa.
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Kovaa kauppapolitiikkaa

Kauppapolitiikka 
muuttuu palapeliksi
Tullipuheet ovat järkyttäneet suomalaisyritysten maailmankuvaa. 
Trump on kuitenkin vain yksi ilmiö maailmantalouden murroksessa, 
missä globalisaatio vetää henkeä ja alueellistuminen korostuu. 
 Pekka Vänttinen

tunnelmat vaikuttivat muuttuneen. Amerikkaa 
katsotaan uusin silmin.

Suomalaisista vientiyrityksistä 58 prosenttia 
arvioi Yhdysvaltojen vientinsä vähenevän ja 40 
prosenttia uskoi vähentävänsä liiketoimintaansa 
maassa ja hakevansa uusia markkinoita. Vain 
12 prosenttia suunnitteli lisäävänsä tuotantoa 
Yhdysvalloissa. Tosin vain kaksi prosenttia 
yrityksistä oletti viennin maahan tyrehtyvän 
kokonaan.

Tulivatko uuden hallinnon toimet lopulta 
yllätyksenä ja osattiinko – ja osataanko – epävar-
muuteen varautua? EK:n kauppapolitiikan johta-
jalla Timo Vuorella on sormi yritysten pulssilla.

– Varauduttu on, mutta varmaan suuruus-
luokka yllätti, kun globaaleihin arvoketjuihin 
laitetaan hiekan sijasta kivenmurikoita. Asia 
on pitkälti toimiala- ja yrityskohtainen. Pää-
töksiä tuotannosta ja investoinneista tehdään 
jatkuvasti ja perustellusti. Jokaiseen poliittiseen 
narahdukseen ei reagoida, sillä tuotannon siirto 
Yhdysvaltoihin ei ole helppoa. Se on kallis maa 
tuottaa asioita, Timo Vuori sanoo.

Asiakkaat Yhdysvalloissa ovat viivästyttäneet 
investointejaan, mikä näkyy meillä jälkijättöises-
ti. Mutta kävipä kuinka tahansa, Yhdysvallat ei 
suomalaisyritysten silmissä toki markkinana ole 
katoamassa – jo vientimme rakenteenkin takia. 
Pieni niche-tuotekin voi olla iso bisnes. 

J otkin vanhat lohkaisut jäävät elämään  
ja kliseytyvät. Sellainen on Tauno  
Matomäen heitto. Vuorineuvoksen mu-
kaan Suomesta on turha yrittää hevosta 

pienempää härveliä muualle myydä. Päteekö tuo 
lausuma sitten kutinsa tarkasteltaessa nykyistä 
kauppaa Yhdysvaltoihin?

Pätee ja ei päde.
Elinkeinorakenteen monipuolistumisen myötä 

rapakon taakse matkaa televiestintää, kybertur-
vaa, lääkkeitä ja kemianteollisuuden tuotteita. 
Suomen palveluviennistä, johon kuuluu esimer-
kiksi huoltoliiketoiminta, Yhdysvaltojen osuus on 
25 prosenttia, arvoltaan noin 6,5 miljardia euroa. 

Teollisuuden koneiden ja laitteiden siivu 
Yhdysvaltoihin suuntautuvasta viennistä on silti 
merkittävä. Vuonna 2024 se oli 21 prosenttia, 
metsäteollisuuden tuotteiden osuus oli reilut 16 
prosenttia.  

Elinkeinoelämän keskusliiton EK:n kuluvan 
vuoden alussa julkaiseman vientibarometrin 
mukaan 25 prosenttia yrityksistä oli halukkai-
ta lisäämään kumppanuuksia Yhdysvalloissa. 
Tuolloin esi makua markkinan muuttumisesta oli 
saatu vasta Donald Trumpin ensimmäisen kau-
den alumiini- ja terästulleista. Laajemmat tariffit 
olivat vielä vaalikamppailun retoriikkaa.

Huhtikuun lopulla EK kysyi yrityksiltä uusien 
tullien vaikutuksista. Vastausten perusteella 
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– Viennistämme noin 50 prosenttia menee 
EU-alueelle ja osa sieltä eteenpäin. Suomi poik-
keaa monista maista siten, että teemme pal-
jon välituotteita. Niiden osuus viennistä on 67 
prosenttia. Myydään vaikka automaation osa Sie-
mensille, joka vie kokonaisuuden Yhdysvaltoihin. 
Vaikutukset meihin tulevat siis myös epäsuorasti, 
Vuori selventää.

Mikäli maihin kohdistuu pysyvästi erisuuruisia 
tulleja, tekee se kansainvälisestä kaupasta palape-

Vapaamman  
kaupan puolesta
USA:n uhkaillessa rakentaa ympärilleen 
tullimuurit, EU käy aktiivisesti kansainvälistä 
kauppaa edistäviä sopimusneuvotteluja 
monien maiden ja alueiden ja kanssa.

Maat, joiden kanssa sopimukset  
astuneet voimaan:
• Chile (laaja kauppasopimus)

Maat/alueet, joiden kanssa neuvottelut  
saatu päätökseen:
• Mercosur (Brasilia, Argentiina,  

Paraguay, Uruguay)
• Meksiko 
• EteläKorea (digitaalinen kauppa) 
Sopimusten voimaansaattamistoimiin  
saattaa kulua 1–2 vuotta. 

Vapaakauppaneuvottelut loppusuoralla, 
tavoit teena saada päätökseen vuoden  
2025 aikana:
• Indonesia
• Australia
• Intia

Vapaakauppaneuvottelut käynnissä:
• Malesia
• Arabiemiraatit
• Thaimaa
• Filippiinit

Lisäksi EU pyrkii tiivistämään yhteistyötä Tyynen
meren CPTPPvapaakauppasopimusalueen 
kanssa (Australia, Brunei, Kanada, Chile, Japani, 
Malesia, Meksiko, UusiSeelanti, Peru, Singapo
re, Vietnam, Yhdistyneet kuningaskunnat).

Valparaison satama Chilessä.
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Kovaa kauppapolitiikkaa

lin kokoamista. Tai peräti Monopolin pelaamista. 
Siksi Vuoren mukaan monessa yrityksessä viete-
täänkin nyt aikaa pelipöydän ääressä.

– Yritykset seuraavat tilannetta, ottavat ensim-
mäiset iskut vastaan ja päättävät toimista myö-
hemmin. Jos britit saavat nauttia nollatulleista, 
olisiko järkevää siirtää tuotantoa sinne?

Globalisaatio vetää henkeä
Pitkän linjan kauppapolitiikan seuraajana Vuori 
kehottaa katsomaan isoa kuvaa ja jatkumoa.

– Korona, Ukraina, nyt kauppasota ja kohta kai 
Taiwan. Epänormaali taitaa olla uusi normaali ja 
sen kanssa pitää elää. Siihen liittyy epävarmuutta 
ja se pakottaa kaikki ajattelemaan vähän uudella 
tavalla. Trump on vain yksi ilmiö maailman-
talouden murroksessa, missä globalisaatio vetää 
henkeä ja alueellistuminen korostuu.

Vaikka alueellisten sopimusten puitteissa 
toimitaan yhteisessä, solidaarisessa rintamassa, 
jäljelle jäävät, ja jopa korostuvat, kahdenväliset 
suhteet. Timo Vuoren mukaan jatkossa on osat-
tava toimia kaksilla raiteilla, tavoilla, jotka eivät 
sulje toisiaan pois.

– Ajassa korostuvat EU-yhteistyö ja kahdenvä-
liset suhteet. Kauppapolitiikkaa teemme yhdessä 
EU:ssa, mutta esimerkiksi Yhdysvaltojen suun-
taan meillä on tarjota Suomena jäänmurtajia 
ja televiestintää. Ne ovat kahdenvälisiä asioita 
eivätkä pois EU:lta. Arjen tekeminen ei aina mene 
Brysselin kautta. Toisin kuin ehkä ajatellaan, 
jäsenmaiden moninaiset kahdenväliset suhteet 
Atlantin yli helpottavat ja täydentävät koko EU:n 
ja Yhdysvaltojen suhteita.

Kauppalehden haastattelussa Varman toimi-
tusjohtaja Risto Murto näki nykytilanteessa 
Euroopalle mahdollisuuden nousta ohi Amerikan. 
Nordean konsernijohtaja Frank Vang-Jensen 
puhui Helsingin Sanomissa Euroopan kultaisesta 
hetkestä.

Timo Vuori tarttuisi unionin helmasyntiin.
– Olemme olleet lumoutuneita siitä kuinka 

hyviä säätelijöitä olemme. Markkinoita pitää toki 
säädellä, mutta jossain vaiheessa se ehkä lyö yli ja 
sillä voi olla suoria ja epäsuoria vaikutuksia talou-
teen ja kauppaan. Nyt komissio on aavistuksen 
ottanut kauppaneuvotteluissa lusikan kauniiseen 
käteen ja ymmärtänyt, että kaikkia ehtoja ei 
maailmankaupassa voi sanella. Tarvitaan myös 
kompromisseja. Muuten kolmannet maat syven-
tävät kauppaa Kiinan kanssa. Onko se poliittisesti 
ja taloudellisesti kenenkään intressissä?

Aurinko nousee Aasiasta
Kauppasuhteiden Yhdysvaltojen kanssa moni-
mutkaistuessa Suomenkin on syytä kartoittaa 
korvaavia tai täydentäviä markkinoita. Vanha 
kumppani Saksa herättää toiveita velkajarrun 
poistumisen ansiosta. Infraa, energiatehokkuutta 
ja puolustusta ollaan kohentamassa.

Vuori kehottaa kuitenkin kohottamaan ambi-
tiotasoa ja katsomaan pidemmälle.

– Euroopassa on maita, joissa emme ole niin 
pärjänneet. Italia, Espanja, ehkä Ranskakin. Pitää 
myös muistaa, että maailman talouskasvusta nyt 
noin 70 prosenttia tulee Aasiasta, eikä suuntaus 
varmaan heikkene. Se ei tarkoita vain Kiinaa 
vaan myös Malesiaa, Filippiinejä, Intiaa. Eikä 
sovi unohtaa Latinalaista Amerikkaa. Mercosur-
sopi musta on väännetty 25 vuotta. Jos se saadaan 
maaliin, vientimahdollisuutemme lisääntyvät.

Toiveena on, että omilla toimilla ei ainakaan 
vaikeutettaisi vientiponnisteluja. Apparaatti on 
rasvattava tehokkaaksi.

– Katse kohdistuu nyt ulkoministeriöön, mihin 
Business Finlandin ulkomaantoiminnot liitet-
tiin. Olemme olleet hieman huolissamme, että 
oma laatikkoleikkimme ei veisi liikaa aikaa, kun 
toimintaympäristö on muutoksessa. Toivottavasti 
rakenne onnistuu.

 
Suomenkin on syytä 

kartoittaa korvaavia tai 
täydentäviä markkinoita. 
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Kauppa

sopimusten 
mittakaava 
oikeuttaa 

kutsumaan niitä 
historiallisiksi.
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P residentti Donald Trump teki 
toukokuussa 2025 toisen presidentti-
kautensa ensimmäisen ulkomaan-

vierailun Persianlahdelle. Vierailukohteina 
olivat Saudi-Arabia, Qatar ja Yhdistyneet 
arabiemiirikunnat. Matka tehtiin ennen 
kuin Trump ehti vierailla perinteisempien 
liittolaisten luona Euroopassa tai Israelissa, 
jota on pidetty Yhdysvaltain läheisimpänä 
kumppanina Lähi-idässä. 

Vierailu oli merkittävä paitsi kohteidensa 
myös ulkopoliittisen viestinsä vuoksi: Trum-
pin hallinto painottaa ulkopolitiikassaan 
taloudellisia etuja ja strategisia liittoumia 
perinteisen moraalisen johtajuuden sijaan.

Matka osoitti Yhdysvaltojen luottavan yhä 
enemmän kolmen Persianlahden valtion kas-
vavaan kansainväliseen rooliin. Alueen maat 
ovat murroksessa, jossa perinteiset valta-
rakenteet, identiteetit ja geopoliittiset asetel-
mat ovat uudelleenarvioinnin kohteena.

Tätä kehitystä kuvaa käsite "Persianlahden  
hetki" (The Gulf Moment), jolla viitataan 
tilanteeseen, jossa alueen valtiot ja globaalit 
toimijat pyrkivät purkamaan pitkäaikaisia 
jännitteitä, monipuolistamaan talouttaan ja 
rakentamaan kestävämpää yhteistyötä. 

Kyseessä on käännekohta, joka tarjoaa 
sekä mahdollisuuksia että haasteita. Per-
sianlahti voi siirtyä kohti vakaampaa tulevai-
suutta, vaikka konfliktit ja valtakamppailut 
voivat yhä uhata kehitystä. Trumpin matka 
osoitti, että Yhdysvallat voi tukea vakautta, 
mutta samalla painostaa alueen maita mu-
kauttamaan tavoitteitaan omiin strategisiin 
intresseihinsä.

Vierailun aikana solmitut laajat kauppa- ja 
investointisopimukset nousivat päähuomion 
kohteeksi ja jättivät muut ulottuvuudet taka- 
alalle. Sopimusten mittakaava oikeuttaa 
kutsumaan niitä historiallisiksi. Ne katta-
vat teknologian, tekoälyn ja Persianlahden 
maiden investoinnit Yhdysvaltojen talouden 
tulevaisuuden aloille.

Tulokset kertovat paitsi suhteiden syve-
nemisestä myös Persianlahden maiden 
kunnianhimoisista kehitystavoitteista. Niitä 
edistetään kasvavan kaupankäynnin lisäksi 
investointien ja teknologiansiirron kautta. 
Yhteistyö laajenee öljyn ja kaasun ulkopuo-
lelle: teknologiaan, matkailuun, terveyden-
huoltoon ja finanssipalveluihin. Myös 
koulutus- ja tutkimusyhteistyön toivotaan 
tukevan työvoiman uudelleenkoulutusta ja 
innovaatioita – avaintekijöitä alueen talouk-
sien monipuolistamisessa.

Trumpin sopimukset kasvattavat alueen 
kokonaiskysyntää lyhyellä ja keskipitkällä 
aikavälillä ja luovat mahdollisuuksia myös 
suomalaisyrityksille. Kysyntä kasvaa erityi-
sesti suomalaiselle teknologialle ja osaami-
selle puolustuksessa, puhtaassa energiassa, 
mineraalisektorilla ja älyinfrastruktuurissa. 
Yhdysvaltalaisyritykset toimivat alueella 
päätoimittajina, mutta suomalaisyritykset 
voivat kilpailukykyisinä päästä mukaan 
toimitusketjuihin ja yhteishankkeisiin 
tekno logiapartnereina. Parhaassa tapauk-
sessa alueen talousuudistukset ja laajeneva 
yhteistyö vakauttavat ympäristöä ja avaavat 
uusia mahdollisuuksia kehittyvillä markki-
noilla.

Persianlahden hetki



Lähikuvassa

– Viennistä riippuvaisen maan kansalaisena toivoi-
sin, että kunnianhimon taso laitettaisiin nyt UM:ssä 
korkealle. Suomella tulisi olla tavoitteena maailman 
parhaat palvelut ja tuki yrityksille, jotka suunnittele-
vat viennin lisäämistä ja omien toimintojen käynnis-
tämistä uusissa maissa. Nyt kun kauppapolitiikka on 
yhä tärkeämpi osa ulkopolitiikkaa, on UM juuri oikea 
taho tämän kehittämisloikan ottamiseen.

Toivomuslista jatkuu
Alkuvuosi ei kuitenkaan ole tuonut pelkästään huo-
noja uutisia yrityksille ja niiden etujärjestö EK:lle. 
Hallituksen puoliväliriihessä tekemien päätösten 
on katsottu olevan kuin EK:n toivomuslistalta. Aaro 
Cantell kehuukin yhteisöveron alentamista.

– Edullinen verotus on mukana monien pienten 
maiden menestysstrategioissa. Päätös yhteisöveron 
alentamisesta 20 prosentista 18:aan oli hyvä, mutta 
en tiedä oliko se riittävä, Cantell sanoo. 

Hän kiittelee myös ylimpien marginaaliverojen 
alentamista. Sen hän uskoo kannustavan hyvätuloisia 
tekemään enemmän töitä ja tuovan sitä kautta lisää 
verotuloja. Muutoksesta on apua myös ulkomaisten 
osaajien tänne saamisessa.

EK:n koko toivomusten pajatso ei riihessä tyhjen-
tynyt. Cantell mainitsee toteutumattomista pääl-
limmäisenä osaavan työvoiman saamisen Suomeen, 
tarve olisi EK:n näkemyksen mukaan 40 000 vuosit-
taiselle tulijalle. Myös suomalaisen kasvua luovan 
omistajuuden kannalta tärkeänä pidetty perintöve-
ron poisto jäi tekemättä.

Vain kasvu turvaa tulevaisuuden
Suomen talous ei ole kasvanut 17 vuoteen, muutosta 
kaivataan kipeästi. EK on laskenut, kuinka prosentti 

T 
aantuma ehdittiin alkuvuodesta 
jo julistaa päättyneeksi Suomessa, 
mutta vientiä harjoittavien yritys-
ten tulevaisuudennäköalat muut-
tuivat presidentti Donald Trumpin 
tulliuhkailujen myötä sumeiksi. 
Sitten tullipäätöksiä lykättiin, mut-
ta epävarmuus jäi.

Aaro Cantell kommentoi tilannetta Espoon 
Keilaniemessä Normet Oy:n tiloista. Cantell on 
kaivoskoneita ja louhintalaitteistoja sekä -sovelluksia 
tarjoavan yhtiön pääomistaja ja hallituksen puheen-
johtaja. Toinen näköalapaikka Cantellilla sijaitsee 
Helsingin Eteläranta 10:ssä Elinkeinoelämän keskus-
liiton EK:n hallituksen puheenjohtajan tuolilla.

Hän uskoo, että käsillä on tulleja suurempi muutos.
– Uskoisin, ettei tämä ole vain bump on the road. 

Maailma on menossa uuteen asentoon. Jää nähtäväk-
si, miten siirtymät siihen menevät, isommilla vai pie-
nemmillä vaikutuksilla talouteen, Cantell pohtii.

Trumpin toimet osoittavat talouden olevan entistä 
konkreettisemmin ulkopoliittinen ase, mutta sama 
kehitys näkyy myös Kiinan pidempiaikaisena linja-
uksissa ja teoissa. Talouden merkitys kaikille maille, 
niin suurvalloille kuin Suomellekin, on tullut entistä 
selvemmäksi.

– Jos on kaupattavaa, luonnonvaroja tai erityisosaa-
mista, silloin on neuvotteluvoimaa ja ulkopoliittista 
valtaa. Vahva elinkeinoelämä ja ulkopolitiikka mene-
vät aiempaa tiiviimmin käsi kädessä, Cantell sanoo.

Hänen mukaansa ulkoministeriöllä on nyt iso vas-
tuu ja mahdollisuus kehittää sen vastuulle siirtyvää 
Business Finland -kokonaisuutta. Laajentuminen 
kansainvälisille markkinoille on kasvaville yrityksille 
ja siten myös Suomelle kasvulle kriittinen asia. 

KASVUUN 
KANNUSTAJA
Aaro Cantell uskoo, että ilman yritysten suurempia  
kasvuhaluja Suomen taloutta ei saada nousuun. 
 Sami Laakso  Jari Härkönen
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Normetin konserninjohto on  
Keilaniemessä ja maailmalla, mutta 
tuotanto on vahvasti Iisalmessa. Siellä 
yhtiö on paikkakunnan suurin yksityinen 
työnantaja. Asialla on erityistä merkitystä 
Cantellille, mutta tasoitusta sillä ei saa. 
Syy on selvä.
 – Jos tuotanto olisi puolet halvempaa 
Kiinassa tai Intiassa, joku sen tekisi, Aaro 
Cantell perustelee.
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miten kasvu saadaan aikaiseksi. Jos emme saa 
kasvua aikaan, se vasta onkin epäoikeudenmu-
kaista heikosti toimeentuleville. Silloin meillä 
romahtaa kyky rahoittaa heikosti toimeentulevien 
hyvinvointi, Cantell sanoo ja toivoo, että kasvutoi-
met olisivat myös seuraavan hallituksen ohjelma-
listalla.

Syitä talouden jumiin haetaan milloin mistäkin: 
toimintaympäristöstä, suhdanteista ja edelleen 
sinnikkäästi myös Nokian romahduksesta.  
Elinkeinoelämän keskusliitonkin tehtävänä on 
hakea epäkohtia yritysten toimintaympäristöstä ja 
lobata näkemyksiään poliittisille päättäjille.

Taloustieteen emeritusprofessori Matti Pohjola 
kuitenkin esittää Sitralle laatimassaan raportissa, 
kuinka Suomen suurin talousongelma on yritys-
sektorin heikko tuottavuus. Mitä ajatuksia tämä 
herättää?

– Olen tismalleen samaa mieltä. Yritysten kas-
vuhaluttomuus on koko Suomen huonon talous-
kehityksen fundamentaalinen juurisyy, Cantell 
sanoo.

– Jos Normetin tuotteet eivät käy kaupaksi ja 
me emme kasva, kyllä minä ensimmäiseksi yritän 
ymmärtää mitä me voimme tehdä paremmin. 
Ei minulle ole kertaakaan tullut mieleen, että se 
olisi jonkun muun vika: hallituksen, verotuksen 
tai jonkun muun. Kyllä se on ihan meidän omissa 
käsissämme.

Saa epäonnistua
EK:n hallituksen puheenjohtajalta painotus hie-
man yllättää, vaikkei ehkä pitäisi. Jo vuosikymmen 
sitten Aaro Cantell oli mukana perustamassa kas-

  Pukupakko lennolla

”Kymmenisen vuotta sitten sain kunnian olla delegaation vetäjä
nä ulkomaankauppaministerin EteläAmerikkaan suuntautuvalla 
vienninedistämismatkalla. Ministerinä toimi silloin Alexander 
Stubb.

Lento Pariisiin lähti aikaisin, sieltä oli jatkoyhteys Mexico Cityyn, 
josta matka jatkui Bogotaan. Ajattelin, että Pariisissa matkata
varat usein jäävät jatkolennolta, joten pakkasin mukaani pelkäs
tään käsitavaraksi salkun, laukun ja pukupussin. 

Kun Pariisissa astuin ulos koneesta, huomasin pukupussin 
jääneen koneeseen. Sanoin muulle delegaatiolle tulevani hieman 
myöhemmin jatkolennon portille ja aloin selvittää check in des
killä mahdollisuutta saada pukupussia koneesta. Se ei tuntunut 
millään onnistuvan ja he opastivat minut saapuvien matkatava
roiden tulopaikkaan. Siellä odottaessani ymmärsin, että tässä
hän menisi iäisyys ja seuraava lento lähtee tiukalla aikataululla.

Oh no! Tämä ei nyt alkanut hyvin, aikamoinen moka, ajattelin. 
Aloin jo miettiä myöhästynkö jatkolennolta vai lähdenkö mat
kaan ilman pukuja, millaisia selityksiä kertoisin? Tunneskaala kävi 
ääripäässä, hikikarpalot valuivat.

Kiirehdin takaisin check in deskille ja yritin vielä vakuuttaa, 
etten voi odottaa. Lopulta joku toi pukupussin ja samalla minua 
odotti ajoneuvo, jonka kyydissä pääsin lentoasemalla pitkän 
siirtymän suoraan lähtevän koneen luokse. Pääsin koneeseen 
lähes ensimmäisenä ja istuin tyytyväisenä paikallani, kun muu 
delegaatio saapui.

Loppumatka meni onneksi hyvin.”

Lähikuvassa

lisää bkt:n kasvua tuottaisi ensimmäisenä vuonna 
1,2 miljardia euroa lisää verotuloja ja kymmenes-
sä vuodessa kokonaissumma kasvaisi 66 miljar-
diin euroon. Leikkauslistat kalpenevat tämän 
laskelman rinnalla.

– Säästäminen on supertärkeää, mutta pelkäs-
tään sillä ei tätä saada kuntoon. On pakko miettiä, 
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vuryhmää, jonka perusajatus on kirittää yrityksiä 
rohkeampaan kasvuun. 

Cantellin mielestä yritysten strategioissa ja 
tavoitteissa kasvu ei ole riittävän tärkeä. Hän 
hämmästelee, että kyselyissä vain 10-15 prosent-
tia suomalaisyrityksistä hakee aktiivisesti kasvua. 

– Se on aivan liian alhainen luku. Sen pitäisi olla 
vähintään 30 prosenttia. Kasvun aikaansaaminen 
on vaikeaa silloinkin, kun sitä tavoittelee. Jos vain 
15 prosenttia tavoittelee kasvua, silloin Suomi ei 
pääse tästä kasvamattomuudesta eteenpäin.

Cantell perää rohkeutta. Keskeinen tekijä on 
omistajien halu kasvuun ja suhtautuminen ris-
kiin sekä epäonnistumiseen. 

– Hyvä ei ole sitä, ettei ikinä epäonnistu. On pa-
rempi mennä eteenpäin, kokeilla uusia asioita ja 
korjata jos tulee epäonnistumisia. Se että yrittää 
säilyttää asemansa ja pysyä paikallaan, antaa vain 
muille yrityksille tilaa kehittyä ja mennä kilpai-
lussa ohi. Tämä pätee yhtä lailla pieniin kuin 
suuriinkin yrityksiin.

Talouskasvun jarruna pidetään myös yritystu-
kien suuntautumista. Vanhaa tuotantorakennetta 
säilyttävien tukien osuus on lähes puolet reilun 900 
miljoonan euron potista. Silti niistäkin on hyvin 
vaikeaa karsia – paitsi aina kulloisenkin hallitus-
vastuusta sivussa olevan opposition puheissa. Ei 
myöskään EK taida ehdottaa niiden lopettamista?

Cantell myöntää, että periaatetasolla on helppo 
sanoa, että poistetaan kaikki säilyttävät tuet. 
Mutta jos joku toinen maa tukee mahdollista 
investointia, siinä tilanteessa Suomen on vaikea 
olla pelaamatta samoilla säännöillä.

– Mehän voimme olla oikeassa, mutta hävi-
tä kaikki kaupat. Tämä on hankala asia, mutta 
tukemisen painopiste pitäisi kyllä ehdottomasti 
siirtyäenemmän uudistavaan kuin säilyttävään 
toimintaan, Cantell summaa.

Normetin hard rock
Normetia kasvuhaluttomuus ei ole vaivannut. 
Kun Aaro Cantell tuli yhtiön pääomistajaksi 
vuonna 2005, se työllisti runsaat 200 henkilöä. 
Nykyisin työntekijöitä on yli 1 800 ja yhtiöllä on 
yli 50 myynti- ja palvelupistettä 30 maassa. 

Cantell oli päässyt pääomasijoittajana tutus-

tumaan Normetin toimintaan sen hallituksessa. 
Yrittäjäksi ryhtymiseen motivoi halu päästä 
pitkäjänteisesti kehittämään ja kasvattamaan yhtä 
yritystä. Kaikki eivät riemastuneet.

– Tilintarkastaja katsoi minua vakavana ja sa-
noi, että olin juuri saanut pääomasijoitusyhtiööni 
liittyvien velkojen hirttosilmukan pois kaulasta. 
Oliko ihan pakko laittaa silmukka uudestaan 
kaulaan Normetiin liittyvien velkojen kanssa? Itse 
ajattelin, että Normet oli huikean hieno firma, ja 
pidin itseäni superonnekkaana, kun sain tällaisen 
mahdollisuuden.

Cantell luonnehtii Normetin kanssa kuljettua 
matkaa pitkäksi poluksi. Kompurointiakin mat-
kalle on mahtunut, muttei kaatumista. Esimer-
kiksi Venäjän-kaupan loppuminen vei kymmenen 
prosenttia liikevaihdosta ja kaikkein kannattavim-
man liiketoiminnan.

– Riskit kuuluvat bisnekseen, Cantell kuittaa.
Normetin toimintaympäristö kuulostaa mielen-

kiintoiselta, Cantell kutsuu sitä underground hard 
rock -ympäristöksi. Yhtiössä on katsottu avarasti 
sitä, mitä samalle asiakaskunnalle voisi tarjota. 
Näillä opeilla liikevaihto on tuplaantunut jo neljä–
viisi kertaa, parhaimpana vuonna kasvua on ollut 
40 prosenttia. Palvelut, huolto ja  kulutustavaroi-
den myynti tuovat liikevaihtoon jo isomman osan 
kuin laitetoimitukset. 

– Aina jollain uudelle alueelle laajentumiseen 
liittyvällä avauksella syntyy potentiaali kasvaa 
joitain vuosia, sitten markkinaosuus alkaa olla 
saavutettu ja kasvu hidastuu. Sen jälkeen pitää 
taas keksiä uusia kasvualueita.

Cantell paljastaa, että tälläkin hetkellä työpöy-
dällä on ”yritysostoja eri suuntiin”. Tähtäimessä 
on kasvattaa liikevaihto nykyisestä puolesta mil-
jardista täyteen miljardiin viidessä vuodessa.

Tarkoittaako tämä, että se tilintarkastajan mai-
nitsema silmukka on kaulassa jatkuvasti?

Cantell naurahtaa ja sanoo yhtiön omavarai-
suuden kyllä nousseen. Velan hän kuitenkin näkee 
hirttosilmukan sijaan kasvun vipuvartena.

– Jos velkaa on alle kaksi kertaa käyttökate, voi 
kysyä, että eikö meillä todellakaan ole kasvuideoi-
ta? Oleellista on, että jotain uutta on meneillään 
koko ajan.

 
Hyvä ei ole sitä, ettei ikinä epäonnistu. On parempi mennä eteenpäin, 

kokeilla uusia asioita ja korjata, jos tulee epäonnistumisia. 
 


Kuka: 

Aaro Cantell

Mitä: 
Normet Group Oy:n 
omistaja, yrittäjä ja  

hallituksen puheenjohtaja
EK:n hallituksen 
puheenjohtaja

Perhe:
Vaimo, vuoden ikäinen

poika sekä vaimon kaksi
lasta. Aikuinen poika 

aiemmasta avioliitosta.

Harrastukset:
Triathlon, uinti, juoksu, golf

Asuinpaikka:
Helsinki
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Teema

Ulkomaankauppaa 
harjoittavien yritysten 
toimipaikkojen  
lukumäärä 2023

 Alle 250
 250–500
 501–1 000
 1001–2 000
 Yli 2 000

KARTTA: NIKLAS ARO, MDI

prosentilla 
pk-yrityksistä

Tavaravientiä 
oli vain 9
8 prosentilla 

pk-yrityksistä
ja palvelu-
vientiä

Vientiyritysten  
laikukas kartta
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V 
ientiyritysten harvalukuisuu-
desta puhuu myös 4 300 alle 
250 työntekijän pk-yritykselle 
tehty kysely, joista viimeisin 
on julkaistu helmikuussa. Se 

antaa kuvan koko yrityskentän tilanteesta.
Suurimmalla osalla pk-yrityksistä ei ole 

kansainvälistä toimintaa. Tavaravientiä 
oli vain 9 prosentilla yrityksistä ja pal-
veluvientiä 8 prosentilla. Toimialoittain 
tarkasteltuna tavaroiden vientiä oli eniten 
teollisuudessa ja kaupassa. Palveluviennissä 
toimialoista parhaiten olivat edustettuna 
palvelut ja teollisuus.

– Potentiaalia olisi enemmän. Liian moni 
pk-yritys ajattelee liian kotikutoisesti. 
Ensimmäinen askel voisi olla EU:n sisä-
markkinoiden hyödyntäminen ja rohkeam-
pi lähtö sinne, Suomen Yrittäjien johtava 
ekonomisti Petri Malinen sanoo.

Tavaraviennissä suuremmat pk-yritykset 
vievät enemmän. Palveluviennissä mikro-
yritykset ovat yhtä hanakasti vientimarkki-
noilla kuin isommat.

Mitä kasvuhakuisempia yritykset ovat, 
sitä enemmän niillä on pyrkyä ulkomaille. 
Kasvuhakuisilla on myös selvästi enemmän 
ulkomaisia yhteisyrityksiä tai tytäryrityksiä.

Mistä sitten kiikastaa? Petri Malisen 
mukaan kansainvälistymisen haasteet 
löydetään usein kotimaasta, pullonkauloiksi 
koetaan erityisesti osaavan työvoiman saa-
tavuus sekä rahoituksen puutteet. 

Parannettavaa löytyy myös yritys- ja kan-
sainvälistymispalveluiden hyödyntämisessä.

– Niitä käytetään vähän, mutta silloin, 
kun niitä käytetään, pk-yritykset ovat niihin 
tyytyväisiä. Liian moni yritys ei kuitenkaan 
tunne kansainvälistymispalveluita tai ei ha-
keudu niiden piiriin. Se on selkeä ongelma, 
Malinen pohtii. 

Tilastoista voi kuitenkin saada hieman 
vinon kuvan todellisuudesta. Monet koti-
markkinayrityksiksi luokiteltavat tuottavat 
tavaroita ja palveluita alihankintaverkosto-
jen kautta vientiä harjoittaville yrityksille. 
Näin niidenkin tuotteet päätyvät lopulta 
kansainvälisille markkinoille.

JOS YRITYKSET EIVÄT VIE, 
KANSANTALOUS VIKISEE

Viennin kasvun on pitkään toivottu kääntävän Suomen 
talouden nousuun. Krooniseksi ongelmaksi on nähty se, että 

vienti on liian paljon harvojen suurten yritysten varassa. 
 Sami Laakso 

Lue lisää: Seuraavalla aukeamalla alkavassa artikkelissa kerrotaan kuinka  
UM:n yrityspalvelut auttavat suomalasyrityksiä kansainvälistymisessä.
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Teema
 Matti Välimäki

UM
:n yrityspalvelujen tehtävänä 
on auttaa kaiken kokoisia 
ulkomaille tähtääviä ja siellä 
jo toimivia yrityksiä. Kun 
Business Finlandin ulko-

maantoiminnot siirtyvät ulkoministeriön alaisuuteen, 
tarjottavat palvelut vastaavat entistä paremmin yritys-
ten tarpeita ja muuttunutta geopoliittista toimintaym-
päristöä.

– Yritykset saavat kaiken tarvitsemansa tuen ja neuvot 
helposti yhdestä paikkaa. UM:n yrityspalveluista löytyy 
niin geopolitiikan, talouspolitiikan kuin viennin edistä-
misenkin asiantuntemus. Kaikki palvelumme lähtevät 
yritysten tarpeista. Kuuntelemme herkällä korvalla 
asiakkailtamme tulevaa palautetta ja toiveita, ulkominis-
teriön vanhempi asiantuntija Janne Sykkö kertoo. 

Suomella on maailmalla noin yhdeksänkymmentä  
edustustoa, joten UM:n yrityspalveluilla on saman 

Vienninedistämisen 

VIRITETTY 
VERKOSTO
Kopioidaanko tuotteet Kiinassa? Löytyykö Etelä
Koreasta ohjelmistoasiakkaita? Minkä yliopiston 
kanssa yhteistyöhön Yhdysvalloissa? UM Yrityspalvelut 
auttavat kansainvälistymisen  kysymyksissä parin 
sadan asiantuntijan ja noin 90 toimipisteen 
maailmanlaajuisella verkostolla.



UM Yrityspalvelut

• Ulkoministeriön yrityspalvelut tarjoavat 
maa ja markkinatietoa; asiantuntemusta 
niin geopolitiikasta, sääntelystä kuin viennin 
edistämisestä kin. Palvelu valikoima on laaja, 
yrityksille voidaan etsiä esimerkiksi sopivia 
kontak teja ja järjestää tapaamisia ja 
tapahtumia.

• Verkostossa noin 90 edustustoa  
ympäri maailmaa.

• Noin 200 asiantuntijaa.

• Tuhansia kvhakuisia yrityksiä vuosittain.
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Team Finland ohjaa yrityksen sinne, 

mistä se saa tilanteeseensa parhaan tuen. 
 

Teema

verran toimipisteitä, asiantuntijoita on parisen 
sataa.

Tehtäväkenttä on lavea. UM:n yrityspalvelut 
tarjoavat markkina-alueista tietoa, kartoittavat 
minkälaiselle osaamiselle on erityisesti kysyntää 
sekä auttavat yrityksiä rantautumaan ulkomailla 
paikan päälle. 

– Edustustojen kautta saa kätevästi konktakteja 
vaikkapa ministeriöihin, paikallisiin yhteistyö-
kumppaneihin ja yrityksiin. UM:n yrityspalvelut 
järjestävät myös tapaamisia ja tapahtumia, jotka 
tarjoavat yrityksille näkyvyyttä ja uskottavuutta, 
Sykkö listaa.

Tarjolla on myös ajantasaista tietoa säätelyyn 
ja vaatimusten mukaisuuteen liittyvistä asioista. 

Lisäksi ulkoministeriö toimii keskusviranomai-
sena pakoteasioissa ja vientivalvonnan lupaviran-
omaisena.  

Sykkö lisää, että tärkeä osa-alue ovat myös koti-
maiset ja kansainväliset rahoitusmahdollisuudet.

– Ulkoministeriö tarjoaa rahoitusta suomalais-
ten yritysten kestävän kehityksen kumppanuuk-
siin ja liiketoimintamahdollisuuksiin kehittyvillä 
markkinoilla. Ulkoministeriö tukee yrityksiä 
myös kansainvälisen kehitysrahoituksen hyödyn-
tämisessä.

Opastusta oikealle ovelle
UM:n yrityspalvelut ovat osa julkisten toimijoi-
den kansainvälistymispalveluita tarjoavaa Team 

K uorma-autoihin puunkuljetuksen 
päällerakenteita valmistava Alucar 
Oy sai vuonna 2023  yhteydenoton 

kiinalaiselta kuorma-autonvalmistajalta. 
Kiinalaisyritys kertoi olevansa kiinnostunut 
yhteistyöstä.

Toimitusjohtaja Anssi Alasaari otti yhteyt-
tä ulkoministeriöön, koska häntä mietityt-
tivät pakoteasiat eli tuotteiden mahdollinen 
päätyminen Kiinan kautta Venäjälle. Pelkona 
oli myös tuotteiden kopioiminen.

– Ulkoministeriön kautta järjestyi hyvin 
nopeasti Teams-palaveri parinkin Kiina-spe-
sialistin kanssa. Saimme hyvät konkreettiset 
neuvot, miten meidän kannattaisi edetä neu-
votteluissa ja mitä asioita varmistaa. Saimme 
myös kontaktit, keneen voisimme olla jatkos-
sakin yhteydessä, jos tulisi lisää kysyttävää.

”Kopioidaanko tuotteet Kiinassa?”

Alucarin ja kiinalaisten neuvottelut eivät lo-
pulta johtaneet yhteistyöhön. Alasaari arvioi, 
että puunkuljetuksen päällerakenteet olivat 
lopulta liian pieni tuotesegmentti kiinalaiselle 
jättiyritykselle.

Hän kertoo, että jos tarvetta ilmenee, Alucar 
on jatkossakin yhteydessä ulkoministeriöön. 

– Yllätyin positiivisesti siitä, kuinka nopeas-
ti he pystyivät reagoimaan yhteydenottoom-
me. Asiantuntijat olivat myös ihan aidosti 
kiinnostuneita pienen yrityksen asioista.

© SHUTTERSTOCK
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”Etelä-Koreaan suomalaisilla vahvuuksilla”

K aukana Soulissa, Suomen Etelä-Korean 
suurlähetystön liepeillä, Gwanghwamunin 
bisnesalueella on ollut erotettua presidenttiä 

vastustavia ja tukevia mielenosoituksia. Edustuston 
päällikön sijaisen Antti Niemelän mukaan maan 
demokratian vakaudesta kertoo, että poliittinen 
kriisi ei ole vaikuttanut mitenkään liike-elämään.

Soulin tiimillä on vahva paikallistuntemus ja 
paljon verkostoja. 

– Kartoitamme koko ajan kohteita, missä voisi 
olla kysyntää suomalaisosaamiselle. Sparraamme 
markkinoille pyrkiviä yrityksiä ja tuemme tänne jo 
tulleita. Edustusto auttaa yrityksiä myös erilaisissa 
ongelmatilanteissa, jotka Etelä-Koreassa liittyvät 
tyypillisimmin tullisäännöksiin tai lakimuutoksiin.

Edustusto valinnut  
painopistealat
Soulissa edustuston fokussektoreita ovat teknolo-
gia ja digitalisaatio, teollisuuden puhdas siirtymä, 
merenkulku sekä ruokaviennin edistäminen.

– Suomalaisten kannalta kiinnostavia mahdol-
lisuuksia voi sisältyä myös vaikkapa puolustus-
teollisuuden kaksikäyttötuotteisiin, kvanttitek-
nologiaan sekä akkuihin ja vähäpäästöisempään 
merenkulkuun, Niemelä vinkkaa.

Hän huomauttaa, että suomalaisyrityksille tarjo-
taan usein pitkälle räätälöityjä palveluja, vaikkapa 
hyödyllisiä kontakteja ja tapaamisia.

Myös Soulissa suunnitellaan parhaillaan käy-
tännön järjestelyjä, miten Business Finlandin 
asiantuntijat siirtyvät osaksi edustustoa. 

– Integraation myötä pääsemme eroon turhis-
ta kahden eri organisaation välisistä kommer-
venkeistä. UM:n yrityspalveluiden kehityksen ja 
Business Finlandin ulkomaantoimintojen myötä 
pystymme palvelemaan entistä tehokkaammin ja 
menemään samalla myös hyvin syvälle, Niemelä 
kiteyttää.

Finland -verkostoa. Sen ideana on ohjata yritys 
sinne, missä se saa tilanteeseensa parhaan tuen. 

– Pienen yrityksen, joka vasta pohtii, onko sen 
tuotteella potentiaalia ulkomailla, on yleensä 
kätevintä aloittaa kansainvälistymisprosessinsa 
läheltä löytyvien ELY-keskuksen asiantuntijoiden 
kanssa, Sykkö antaa esimerkin.

Ulkoministeriö ja Team Finland -verkosto jär-
jestävät myös kansainvälistymistä tukevia Team 
Finland -vierailuja mielenkiintoisille markkina- 
alueille.

Integraatio on jo pitkällä
Janne Sykön mukaan Business Finlandin ulko-
maantoimintojen integraatio ulkoministeriöön 

etenee. Tarkoitus on päästä maaliin vuoden lop-
puun mennessä. UM:n yrityspalvelut tulee tällöin 
palvelemaan laajempaa ja toivottavasti entises-
tään kasvavaa joukkoa yrityksiä.

– Tällä hetkellä ulkoministeriö ja edustustot 
palvelevat kuukausittain muutamia satoja yrityk-
siä. Lisäksi asiantuntijamme esiintyvät erilaisissa 
yritystilaisuuksissa kertomassa muun muassa 
markkinoista, tulleista ja pakotteista. 

Sykkö vinkkaa, että myös Market Opportunities 
-markkinakatsauksista löytyy yrityksille konk-
reettista tietoa eri markkinoiden mahdollisuuk-
sista. Artikkeleita on jo noin sadasta maasta.
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R efamo Oy:n toimitusjohtaja Vesa Aalto-
nen oli yhteydessä UM:n yrityspalveluiden 
toimijoihin Etelä-Koreassa, kun tiesi, että 

suuntaisi pian maahan konferenssimatkalle. Hän 
halusi kartoittaa potentiaalisia asiakkaita yrityk-
sen kehittämälle ohjelmistolle, joka arvioi mitatun 
datan perusteella hitsatun teräs- ja alumiiniraken-
teen jäljellä olevaa elinkaarta.   

– Sain lähetystön ja Business Finlandin avulla 
nopeasti hyvät kontaktit. Kaikkien kanssa järjestyi 
tapaaminen matkani aikana. Se oli todella hyvä 
saavutus, Aaltonen kertoo.

Hän tapasi matkallaan Samsung Heavy In-
dustriesin, Hyundai Heavy Industriesin, laivanra-
kennusketju Hanwha Oceanin sekä energiapuolen 
toimijan Approtiumin edustajat.

– Keskustelut jatkuvat. Viitteitä on siitä, että kau-
pallinen yhteistyö alkaisi kahden toimijan kanssa.

Refamo on Lappeenrannan yliopiston spin off 
ja sen ohjelmiston taustalla on vuosikymmenten 
tutkimustyö. Aaltosen mukaan kaupallistumisvai-
heessa olevalle tuotteelle on kysyntää erityisesti 
meriteollisuudessa, energiasektorilla ja raide-
puolella. Hän arvioi, että parhaassa tapauksessa 
yrityksen liikevaihto voi olla muutaman vuoden 
kuluttua noin 100 miljoonaa euroa. 

– Soulin Suomea edustavat asiantuntijat tun-
tevat erittäin hyvin sikäläisen meriteollisuuden 
ja heillä on verkostoja monille muillekin meille 
tärkeille alueille. Paikallistuntemusta kannattaa 
hyödyntää, Aaltonen summaa.

Miten yritys pääsee palvelupolulle?
• Yritys voi tehdä ulkoministeriöön yhteydenottopyynnön osoit

teessa: um.fi/yrityspalvelut. Team Finland organisaation 
asian tuntijat arvioivat alustavasti yrityksen palvelutarpeen ja 
ovat yhteydessä palvelukokonaisuuden räätälöimiseksi. 

• Sähköpostia voi lähettää myös osoitteeseen  
yrityspalvelut.um@gov.fi tai suoraan edustustoihin. 

• Puhelinpalvelu vastaa maanantaisin klo 13–15  
numerossa +358 295 350 938. 

”Löytyykö Etelä-Koreasta  
ohjelmistoasiakkaita?”
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”Minkä yliopiston kanssa 
yhteistyöhön Yhdysvalloissa?”

K un  Lapin ammattikorkeakoulu halusi 
löytää yhteistyöyliopiston Yhdysvallois-
ta, yliopettaja Tanja Suomalainen otti 

yhteyttä ulkominis teriöön.
– Ulkoministeriössä reagoitiin toiveisiimme 

nopeasti. Ensimmäisessä tapaamisessa kerroim-
me, mistä olimme kiinnostuneita. Seuraavalla 
kerralla pääsimmekin jo juttelemaan Washingto-
nin-suurlähetystön asiantuntijan kanssa.

Lapin ammattikorkeakoulua kiinnostivat eri-
tyisesti kaksoistutkinnot, joissa suomalaiset opis-
kelijat suorittaisivat osan tutkinnostaan Yhdys-
valloissa ja yhdysvaltalaiset osan tutkinnostaan 
Suomessa. Katse suuntautui myös Minnesotaan 
ja muille alueille, joissa asuu paljon suomalais-
siirtolaisten jälkeläisiä.

– Yhtenä ideanamme oli tarjota opiskelijoille 
mahdollisuutta opiskella suomenkielisiä opin-

tojaksoja – ja tiivistää Suomen ja Yhdysvaltain 
suomalaisalueiden yhteistyötä.

Suomalainen kertoo, että he saivat Washingto-
nista paljon apua.

– Meitä neuvottiin tutustumaan tarkasti eri 
yliopistojen opintokokonaisuuksiin, jotta pystyi-
simme muotoilemaan kumpaakin hyödyttävän 
toimintamallin. Saimme myös hyviä kontakteja 
yliopistoihin.

Lapin AMK:lla on jo kaksoistutkintosopimuksia 
eurooppalaisten yliopistojen kanssa. Kaksois-
tutkintojen rakentaminen vaatii paljon työtä ja 
aikaa; liikkeelle lähdetään yksittäisten opintojak-
sojen ja vierailevien opettajien kautta.

– Yhteistyö yhdysvaltalaisten kanssa on suun-
nitteluvaiheessa. Mutta jonakin päivän se saattaa 
olla hyvinkin totta, Suomalainen miettii.
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– Väestömuutokset ovat helpoimpia asioita mitä voi ennustaa. 
Väestökehityksessä 50 vuotta on realistinen ennustehorisontti, 
sanoo kansainvälisesti tunnustettu väestötieteilijä, Helsingin 
yliopiston professori Mikko Myrskylä.

Luvassa on koko maailmaa mullistava muutos. Aiemmin suure-
na huolena on ollut globaali väestönkasvu, nyt kasvun taitekohta 
on näköpiirissä. 

– Milloin se tulee tarkasti tapahtumaan, sitä on vaikea sanoa. 
Mutta se tapahtuu eri ennusteiden mukaan 2060-, 2070- tai 2080- 
luvulla, koska globaali syntyvyyden lasku on ollut niin rajua, Myrs-
kylä sanoo. Hän kertoo muutosvauhdin yllättäneen hänet kuten 
lukuisat muutkin väestötieteilijät. 

Maahanmuutolla ja maastamuutolla voi olla vaikutusta kehityk-
seen alueiden ja valtioiden osalta, mutta kokonaiskuvaa se ei muu-
ta. Oleellista on myös väestörakenteessa tapahtuvat muutokset. 
Monissa maissa väestöpyramidi keikahtaa päälaelleen, kun lasten 
ja työikäisten osuus pienenee ja vanhuusväestön kasvaa.

Eurooppa vanhenee, Afrikka kasvaa
Joissain maissa väkiluvun supistuminen on jo käynnissä. Maail-
manpankin perusskenaarion mukaan Kiinan väkiluku laskee nykyi-
sestä 1,4 miljardista 25 vuodessa 160 miljoonalla. Eikä 25 vuotta ole 
pitkä aika, eihän vuosituhannen vaihteestakaan kovin kauaa ole.

YK:n neljännesvuosisadan päähän ulottuvassa ennusteessa EU:n 
väestön odotetaan laskevan nykyisestä noin 450 miljoonasta 400 
miljoonaan. Etelä-Amerikassa syntyvyys on väestön uusiutumis-

M 
aailman meno on tempoilevaa; illalla ei tiedä, 
mihin suunta on aamuun mennessä kääntynyt. 
Vaikka monessa asiassa ennustettavuus on arvai-
lua, jotkut kehityskulut ovat tiedossa vuosikym-
menten päähän. Yksi näistä on väestömuutokset.

Analyysi



Väestökehityksellä on jo lähivuosina ja 
vuosikymmeninä yhteiskuntia ja globaalia 
järjestelmää mullistavia vaikutuksia.
 Sami Laakso  Carla Ladau

Väestökehitys 

MUUTTAA 
MAAILMAN
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Väestöpyramidi 
keikahtaa päälaelleen, 

kun lasten ja työikäisten 
osuus pienenee. 
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tason paikkeilla. Mutta koska väestö on nuorta, 
siksi kasvu jatkuu vielä jonkin aikaa, jonka jälkeen 
se kääntyy laskuun. 

Toinen suunta on USA:lla. Sen väestön ennus-
tetaan kasvavan maahanmuuton seurauksena 
nykyisestä noin 340 miljoonasta 400 miljoonaan.  

Sen sijaan syntyvyyteen perustuvaa kasvua on 
Afrikassa ja Intiassa. Intia tuottaa lähivuosina 
maailman väestönkasvusta puolet, ja toinen puoli 
kertyy Afrikasta, erityisesti Nigeria, Etiopia ja 
Tansania kasvavat.

Muutos on huima. Myrskylän mukaan viiden-
kymmenen vuoden kuluttua väkirikkain maanosa 
on Afrikka. Tällä hetkellä afrikkalaisia on noin 1,4 
miljardia, kun Aasiassa asuu noin 4,7 miljardia 
ihmistä.

Kehitys on vääjäämätöntä
Jotta väkiluku pysyisi samana, hedelmällisyys-
luvun pitäisi olla 2,1 eli tilastollisesti niin monta 
lasta pitäisi syntyä naista kohden. Monissa 
maissa lukema alittuu selvästi, ääripäätä edustaa 
Etelä-Korea, jossa syntyvyys on vain 0,7. 

Kehitys on Myrskylän mukaan seurausta siitä, 
että naisten koulutustaso on noussut ja heillä on 
yhä laajemmin samanlaisia mahdollisuuksia kuin 
miehillä luoda uraa ja hankkia itselleen tyydytystä 
elämään muutoinkin kuin äitiyden kautta.

Kiinassa oli vuosina 1979–2015 voimassa yhden 
lapsen politiikka, jolla pyrittiin hillitsemään 

väestönkasvua. Tavoitteessa onnistuttiin, mutta 
toimet veivät kehityksen toiseen äärilaitaan. Kun 
väestö vanheni, tyttöjä syntyi paljon vähemmän 
kuin poikia ja väkiluvun käänne laskuun alkoi 
häämöttää, kurssia muutettiin. 

Kiina siirtyi kahden lapsen politiikkaan vuonna 
2015 ja 2021 kolme lasta sallivaan politiikkaan. 
Liian vähän, liian myöhään, voisi sanoa. Nyt Kii-
nan hedelmällisyysluku on 1,3.

Alenevaa kehityssuuntaa ei ole helppoa 
muuttaa. Ei kannustamalla synnytystalkoisiin, 
eikä muillakaan toimilla, vaikka lähes kaikissa 
Euroopan maissakin niitä pohditaan. Venäjällä 
annetaan kannusteita jopa teiniraskauksiin.

– Syntyvyyden nostaminen merkittävästi ei 
tunnu oikein onnistuvan keneltäkään. Uskon että 
matala syntyvyys on tullut jäädäkseen, Myrskylä 
sanoo.

Supistuva väestö, supistuva talous
Miten suuret väestömuutokset vaikuttavat talou-
teen? Kansainvälinen valuuttarahasto IMF on 
käyttänyt termiä shrinkonomics liittyen demo-
grafisiin muutoksiin. Sen mukaan odotettavissa 
on väestöltään pienenevissä ja vanhenevissa 
maissa hitaamman kasvun aika. 

Suomen Pankin vanhempi ekonomisti Sinikka 
Parviainen muistuttaa yksinkertaistetusta kaa-
vasta, jonka mukaan pitkän aikavälin talouskasvu 
muodostuu työvoiman määrästä ja laadusta eli 
työvoiman tuottavuudesta sekä tuotantoteknolo-
gioista.

– Jos määrä vähenee, työvoiman tuottavuuden 
pitäisi kasvaa, jotta pystyttäisiin talouden kasvu-
luvuissa, Parviainen pelkistää.

Mikko Myrskylä on tutkimusryhmineen simu-
loinut Suomen tilannetta 50 vuoden päähän. 
Miten pärjätä, kun samana vuonna syntyneiden 
ikäluokka on enää 40 000 aiemman 60 000 
sijaan?

– En ole huolissani siitä, että työikäisiä on 
jatkossa vähemmän. Olen huolissani siitä, jos 
työikäiset eivät ole osaavia. Jos aggressiivisesti 
investoitaisiin pienempien ikäluokkien koulu-
tukseen, hyvin suuri osa pienenevän työntekijä-

Analyysi
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määrän aiheuttamasta taloudellisesta toime-
liaisuusvajeesta pystyttäisiin kompensoimaan 
kouluttautumalla pidemmälle. Suomi on kuiten-
kin jäänyt katastrofaalisesti jälkeen koulutusta-
sossa viimeisen parinkymmenen vuoden aikana, 
Myrskylä painottaa.

Myös robotisaatiolla voidaan yrittää paikata 
työvoiman vähenemistä. Esimerkiksi Kiinassa 
väestökehityksestä huolimatta tuottavuuden 
kasvu on ollut nopeaa. Sekään ei ole ongelmaton-
ta. Robotisaatio on vienyt pieneneviltä nuorilta 
ikäluokilta työmahdollisuuksia ja johtanut nuo-
risotyöttömyyteen.

Kun syntyvyys on alentunut ja samalla eliniät 
ovat pidentyneet merkittävästi, kansantalouksien 
huoltosuhteet ovat heikentyneet. Niin Suomes-
sakin. Vuonna 2000 täällä oli 4 työikäistä yhtä 
eläkeläistä kohden. Tällä hetkellä työikäisiä on 2,5 
yhtä eläkeikäistä kohden, ja 50 vuoden kuluttua 
työikäisiä on 1,5 suhteessa eläkeikäisiin. Monissa 
maissa seurataan samaa kehitystä hieman jälki-
junassa. 

Huoltosuhteen heikentymisestä huolimatta 
eläkeikiä on ollut vaikea nostaa tai sitä ei ole vielä 
katsottu tarpeelliseksi. Samalla, kuten Suomessa 
on jo tapahtunut, sote-menot vievät suuremman 
osan valtion menoista ja työvoimaa tarvitaan 
enemmän vanhenevan väestön hoitopalveluihin. 
Siellä työn tuottavuutta on vaikea nostaa.

– Kehittyneissä ja keskitulon maissa arvioidaan 
valtiontalouksien alijäämien kasvavan, Parviai-
nen sanoo.

Vaikutuksia voi olla myös globaalille finanssi-
järjestelmälle. Sen käytössä oleva rahamäärä voi 
vähentyä, kun eläkeikää varten säästetyt rahat 
otetaan käyttöön.

Nouseeko Afrikka kukoistukseen?
Entä maat, joissa väestönkasvu jatkuu. Odottaako 
niitä talouden kukoistuskausi?

Väkirikkaimmaksi maaksi jo yltäneellä Intialla 
on vielä edessään satojen miljoonien väestönkas-
vu. Sinikka Parviainen puhuu Intiasta ikuisena 
potentiaalina. Hän ei ole vakuuttunut, että siellä 
väestönkasvu automaattisesti realisoituisi mer-

kittäväksi talouskasvuksi. Osasyy on se, että maa 
on investointiympäristönä vaikea.

Afrikka on puolestaan hyötynyt niin sanotusta 
väestömuutoksen lisäosingosta. Siellä on paljon 
työikäisiä, mutta vanhojen ihmisten määrä ei ole 
vielä kasvanut. Edessä on iso talouskasvubuusti, 
kun nuorten suuret ikäluokat siirtyvät työelä-
mään. Voisiko Afrikasta tulla ”maailman tehdas”?

– Tämä voi tapahtua, jos nuoret saadaan kou-
lutettua ja heille voidaan tarjota järkeviä työpaik-
koja, Parviainen sanoo, mutta jatkaa varoituksen 
sanoilla. 

Pelkkä suotuisa väestörakenne ei talouskasvua 
takaa. Yleistäen heikkoutena on heikko koulutus-
taso, heikot instituutiot ja poliittinen epävakaus 
sekä investointien vähyys.

Vinoon mennessä kehitys voi johtaa maas-
tamuuttoon ja tuoda epävakautta. Se nähtiin 
arabikevään levottomuuksissa, kun nuorten näkö-
alattomuus aiheutti mellakointia. Oman varjonsa 
tulevaisuuteen tuo myös ilmastonmuutos.

Pitkällä aikavälillä maanosan potentiaali on 
kuitenkin valtava. Samalla neljä miljardia afrik-
kalaista olisi valtava kuluttajien joukko, joka voisi 
aikaansaada talouteen lisäkierroksia. 

Pelko pois
Muutos helposti pelottaa, niin väestökehitykses-
säkin. Mikko Myrskylä katsoo tulevaan luottavai-
sena. 

– Olen vahvasti optimisti. Teknologinen kehitys 
on mahdollistanut sen, että hyvinvointi on lisään-
tynyt kaikilla tasoilla väestönkasvusta huolimatta. 
Kehitys tulee muuttamaan sitä, miltä maailma 
globaalisti näyttää, mutta en ole taipuvainen us-
komaan dystooppisiin tulevaisuusskenaarioihin. 
Se on hyvä asia, että väkimäärä lähtee laskuun.

Myös Sinikka Parviainen hälventää uhkakuvia.
– Japani on pisimmällä tällä tiellä, mitä me 

todennäköisesti tulemme Suomessa ja monessa 
muussa maassa seuraamaan. Mutta eihän Japa-
nissakaan ole paha elää. Jatkossa ei ehkä tavoitella 
niinkään talouskasvun nopeutta, vaan talouden 
vakautta. Se ei välttämättä ole huono tulevaisuus 
mitä me näemme, Sinikka Parviainen sanoo. 

 
Naisten koulutustaso on noussut ja heillä on yhä laajemmin 

samanlaisia mahdollisuuksia kuin miehillä luoda uraa ja hankkia 
itselleen tyydytystä elämään muutoinkin kuin äitiyden kautta.
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– Onhan tämä iso juttu, lähdetään päivittä-
mään infrastruktuuria isolla kattauksella, 
kertoo talous- ja kauppapolitiikasta vastaava 
lähetystöneuvos Jouni Hirvonen Suomen 
Berliinin-suurlähetystöstä.

Saksalaisten täsmällisyys katosi
Kaksi tuntia myöhässä. Kolme tuntia myö-
hässä. Täsmällisyydestään tunnetut saksa-
laiset eivät enää vuosiin ole saaneet juniaan 
pysymään aikatauluissa. Kolmannes pitkän 
matkan junista tulee myöhässä perille.

– Tämä on suuri häpeä ja kulttuurillinen 
kriisi saksalaisille. Rakastamme kehuskella, 
että olemme parhaita ja tehokkaimpia. Mutta 
Deutsche Bahnin suoritus osoittaa, että me 
emme enää pysty tekemään hienoja asioita, 
kertoi Berliinin sosiaalitieteiden keskuksen 
liikennepolitiikan professori Andreas Knie 
Wall Street Journalille.

S 
aksan historiallisen inves tointi-
paketin tavoitteena on vauhdittaa 
maan taloutta, uudistaa infrastruk-
tuuria ja vahvistaa puolustusta.

Tätä varten poistettiin maan 
perustuslakiin kirjattu velkajarru. Sen mu-
kaan velkaa saisi olla enintään 0,35 prosent-
tia bruttokansantuotteesta. Raja on ollut 
huomattavasti tiukempi kuin EU:n vaatimus, 
joka sallii alle kolmen prosentin vuotuisen 
alijäämän.

Velkajarru on tarkoittanut, että Saksa on 
joutunut rajoittamaan julkisia menoja. Nyt 
rajoitusta ei enää ole.

Lisäpanostuksista 500 miljardia menee 
puolustusmenoihin. Toinen 500 miljardia 
käytetään infrastruktuurihankkeisiin, kuten 
tie- ja rautatieverkon parantamiseen, siltoi-
hin ja kouluihin. Tästä sata miljardia on va-
rattu ilmastonmuutoksen torjuntaan, muun 
muassa puhtaan energian hankkeisiin.

SAKSA
käänsi kurssia
Saksan parlamentti hyväksyi maaliskuussa 1 000 
miljardin euron investointipaketin. Se tarjoaa 
mahdollisuuksia myös suomalaisille yrityksille.
 Pekka Numminen 
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Jopa naapurimaassa Sveitsissä on hermostuttu 
myöhästelystä. Jos saksalainen juna tulee rajakau-
punkiin Baseliin yli 15 minuuttia aikataulustaan 
jäljessä, matkustajien on poistuttava ja vaihdetta-
va sveitsiläiseen junaan, jotta saksalaisjunat eivät 
sotkisi alppimaan junaliikennettä.

Kuuluisat autobahnit ovat monin paikoin 
huonossa kunnossa. Myös digitaalinen infra-
struktuuri, kuten laajakaistaverkot ja 5G-verkot 
ovat useisiin muihin Euroopan maihin verrattuna 
kehittymättömiä.

Talous vauhtiin velkarahalla 
Saksan uusi liittokansleri Friedrich Merz astui 
virkaansa toukokuun alussa. Hän johtaa kristillis-
demokraattien ja sosiaalidemokraattien koalitio-
hallitusta. Tiukan talouskurin Saksa on nyt teke-
mässä taloudellista täyskäännöstä velkarahalla. 

Hallitusohjelman mukaan infrastruktuurin 
parantamiseen tarkoitetut lisärahat käytetään 

Jouni Hirvonen, 
lähetystöneuvos

seuraavien 10–12 vuoden aikana. Ohjelma perus-
tuu laskelmalle, että jokainen infraan panostettu 
euro tuottaa kolme euroa bruttokansantuottee-
seen. 

– Olemme tässä vaiheessa odottavalla kannalla. 
1 000 miljardia on valtava potti ja vielä ei tiedetä 
tarkkaan, miten se käytetään. Mutta summaan 
on nyt sitouduttu. Kunhan näemme, miten raha 
kanavoituu, tiedämme paremmin, millaisia mah-
dollisuuksia suomalaisille yrityksille avautuu, 
Jouni Hirvonen sanoo. 

– Vaikka suomalainen yritys ei voittaisi vaikka-
pa sillan tai raideosuuden korjaamista, arvoketjut 
ja alihankintaketjut ovat mittavia.

Suomalaisten vahvuutena Hirvonen näkee 
infrahankkeissakin muun muassa digitalisaation 
ja automaation osaamisen.

– Puolustusalan investoinnit näen erillisinä. 
Uskon, että niissä päästään nopeammin liikkeel-
le, koska esimerkiksi hankintajärjestelmät ovat 

Saksan 500 miljardin euron panostus puolustusmenoihin voi avata mahdollisuuksia suomalaisyrityksille.
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Ohjelma perustuu laskelmalle, 

että jokainen infraan panostettu 
euro tuottaa kolme euroa 
bruttokansan tuotteeseen. 

Markkinat

– Suomalaiset ovat täällä hyvin läsnä, mutta 
olisi vielä parempi, jos yritykset toimisivat yh-
dessä, ei kilpailijoina. Saman alan firmat voisivat 
järjestää esimerkiksi networking-tapahtumia.

Yrityksen täytyy toki tehdä itse omat kotityönsä 
ja miettiä, mitä voisivat tarjota Saksan markki-
noille. Mutta apuakin on tarjolla useilta tahoilta. 

– Toki firmat pyrkivät itsenäisesti Saksan 
markkinoille ja hyvä niin. Mutta suurlähetystö tai 
Business Finland voivat myös auttaa pääsemään 
alkuun. Business Finlandilla on toimipiste Berlii-
nin lisäksi Münchenissä. Saksalais-suomalainen 
kauppakamari auttaa myös, samoin osavaltiokoh-
taiset kauppakillat, joiden kautta voi verkottua, 
Hirvonen kertoo.

Byrokratia edelleen raskasta 
Saksan markkinoille pyrittäessä kielitaidosta ei 
ainakaan ole haittaa.

– Usein pärjää englannilla, mutta joillakin 
toimialoilla pitää osata saksaa. Suomalaiset myös 
olettavat, että Saksassa asiat toimivat hyvin, 
mutta kyllä täällä ollaan esimerkiksi digitalisaa-
tiossa todella jäljessä. Se voi joskus olla haaste 
yrityksille.

Myös mittava byrokratia voi tulla yllätyksenä. 
Uusi hallitus on luvannut sitä keventää, koska se 
koetaan selvästi talouskasvun rajoitteeksi.

Vaikka jättimäinen investointipaketti vauhdit-
taa Saksan ja koko EU:n taloutta, Yhdysvaltojen 
presidentin Donald Trumpin poukkoileva tulli-
politiikka voi aiheuttaa hidasteita.

– Saksan ja USA:n välinen kauppa on ollut 
aktiivista ja sen suhteen ollaan nyt odottavalla 
kannalla. Kauppasota vaikuttaa Saksan talouskas-
vuun ja sitä kautta toki myös suomalaisyritysten 
vientipotentiaaliin, Hirvonen pohtii.

 Tullitilastot (tavarat)

Suomen suurimmat vientimaat vuonna 2024
• Saksa 8,1 miljardia euroa 
• Ruotsi 8,1 miljardia euroa
• USA 7,0 miljardia euroa

Vienti Suomesta Saksaan
• erityisesti sähkökoneita ja laitteita  

(980 miljoonaa euroa), paperia ja muita 
puunjalosteita (950 miljoonaa euroa),  
rautaa ja terästä (680 miljoonaa euroa)  
sekä muita metalleja (850 miljoonaa euroa)

Tuonti Saksasta Suomeen
• 10,4 miljardia euroa
• erityisesti autoja (2 miljardia euroa)  

sekä teollisuuden koneita ja laitteita  
(930 miljoonaa euroa).

LÄHDE: TULLI

jo olemassa. Suomalaista osaamista ja ratkaisuja 
arvostetaan ja ne tunnetaan. Suomi on hyvässä 
maineessa, Hirvonen sanoo.

Voimat yhteen 
Hirvonen peräänkuuluttaa sitä, että suomalaiset 
etenisivät yhdessä. Keskeisten kauppaa edistä-
vien toimijoiden, kuten ulkoministeriön, työ- ja 
elinkeinoministeriön, EK:n ja kauppakamareiden 
kannattaa yhdistää voimansa.

– Ei ripotellen jokainen erikseen vaan Suomena 
yhdessä.

Saksassa toimii isojen suomalaisten firmojen 
lisäksi jo nyt paljon pieniä ja keskisuuria yrityksiä 
ja nekin hyötyisivät yhteistyöstä. 
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Ikkuna auki Saksaan

M uun muassa puolustusteolli-
suudelle kaksoiskäyttötuottei-
den osia tekevä 3DStep näkee 

Saksan investointipaketin valtavana mah-
dollisuutena, johon kannattaa tarttua.

3DStep on suomalainen teollisen 
3D-tulostuksen palveluntarjoaja, jonka 
kotipaikka on Tampereen kupeessa Ylö-
järvellä. Yhtiö tekee metalli- ja muovi-
tuotteita suomalaisille asiakkaille ja kas-
vavassa määrin Eurooppaan. Kymmenen 
henkeä työllistävän yrityksen ennustettu 
liikevaihto tälle vuodelle on noin kaksi 
miljoonaa euroa.

Vientiponnistelujen painopiste on 
Saksa, yhtiöllä on jopa saksankieliset 
nettisivut.

Yritys osallistui keväällä saksalais-suo-
malaisen kauppakamarin matkalle, jossa 
keskityttiin puolustusteollisuuteen.

– Saksa on ollut meille kiinnostava 
jo pitkään. Tulevassa valtavassa inves-
tointipaketissa on paljon yhtymäkohtia 
siihen, mitä me teemme. Ei vähäisimpä-

nä puolustusteollisuus, kertoo 3DStepin 
perustaja ja innovaatiojohtaja Pekka 
Ketola.

– Kevään aikana olemme saaneet 
todella ison saksalaisen asiakkaan. 
3DStepin pienuudesta on tässä tapauk-
sessa pelkkää etua.

Tiukkojen salassapitosopimusten 
vuoksi Ketola ei voi kertoa asiakkaista 
nimellä.

– He ovat tottuneet ostamaan isoilta 
alihankkijoilta, jotka tekevät suurta 
tuotantoa. Kun tarvitaan viisi tai sata 
kappaletta, paikalliset alihankkijat eivät 
ole edes kiinnostuneita. Me tarjoamme 
pienen ketteryyttä ja se on meille iso 
mahdollisuus.

Yritykset yhdessä rintamassa
Saksan investointipaketin Ketola näkee 
suurena mahdollisuutena.

– Harvoin tulee tällaisia tilanteita, nyt 
on ikkuna auki. Poikkeuksellinen tilanne 
vaatii sitä, että toimimme poikkeuksel-

3DStepin innovaatio-
johtaja Pekka Ketola.

Saksan suuntaan. Myös Business Finlan-
din tilaisuuksissa olemme olleet mukana, 
mutta ei toistaiseksi ulkomailla.

3DStep on myös itse aktiivinen.
– Tarkoituksemme on järjestää 

loppuvuodesta tapahtuma Baijeriin, 
johon kutsumme sekä suomalaisia että 
saksalaisia yrityksiä. Pyrimme olemaan 
pelinrakentaja. Ei pelkästään niin, että 
myyjämme kiertää ja yrittää saada ovea 
auki. Yritämme olla innovatiivisia siinä, 
miten saamme kauppaa aikaan.

Puolustusteollisuudella 
kasvupotentiaalia   
3DStep tekee joka päivä noin tuhat 
tuotetta, sekä metallista että muovista. 
Jokainen tuote voi silti olla uniikki. 

– Tämä on täsmäräätälöintiä, vaikka 
se on myös sarjatuotantoa. Tuotteet teh-
dään nopeasti tilausten mukaan, parts 
on demand, Ketola selventää.

3DStep valmistaa sekä siviili- että 
puolustusteollisuudelle. 3D-tulostuksen 
teknologia mahdollistaa, että tuotanto 
voidaan minuuteissa vaihtaa koko-
naisuudessaan puolustusteollisuuden 
käyttöön.

Suomeen on jo kehittynyt puolustus-
teollisuuden ekosysteemejä Tampereelle 
ja Riihimäelle, myös Ouluun on sellainen 
muodostumassa.

– Puolustusteollisuudessa näen 
suomalaisille yrityksille ehkä parhaat 
kasvumahdollisuudet tällä hetkellä, 
Ketola pohtii. 

lisella tavalla, että pääsem-
me mukaan.

Ketola toivoo, että suo-
malaiset yritykset voisivat 
yhdistää voimiaan, tehdä 
arvoketjuja ja luoda ekosys-
teemeitä.

– Suomalaiset firmat 
ovat Saksan markkinoilla 
pieniä. Sen ohi pääsemme, 
jos teemme yhdessä juttuja. 
Toki pitää yrittää itsekin, 
mutta jos meillä on hyvä 
yhteistarjonta, joka ratkai-
see saksalaisen teollisuu-
den ongelmia, toki se on 
kiinnostavampi heille.

Ketola antaa tunnustusta 
saksalais- suomalaiselle 
kauppakamarille.

– Heillä on hyviä ratkaisu-
ja, joilla autetaan yrityksiä 
yhteen, se on tehokas portti 3DStep tekee 3D-tulostuksella metalli- ja muovituotteita.
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Vuosikymmenen piristysruiske

 
Saksassa 

on vuosi kymmeniä 
eletty infrastruktuu
rin osalta perintö

varallisuudella.
 

Arvostettu saksalainen tutkimus-
laitos DIW Berlin (Deutsches Ins-
titut für Wirtschaftsforschung) 

on julkaissut selvityksen infrastruk-
tuuriin suunnatun 500 miljardin euron 
investointipaketin taloudellisista vaiku-
tuksista. Tässä keskeiset tulokset:

”Saksassa on vuosikymmeniä eletty 
infrastruktuurin osalta perintövaralli-
suudella, uusia investointeja ei ole tehty. 
Julkisten investointien osuus BKT:stä 
putosi vuodesta 1970 vuoteen 2010 kol-
mannekseen alkuperäisestä tasosta.

Tähän tilanteeseen reagoiden koa-
litiohallituksen muodostaneet CDU ja 
SPD pääsivät yhteisymmärrykseen 500 
miljardin euron investointipaketista 
seuraavan kymmenen vuoden ajalle.

Analyysissä oletetaan, että investoin-
nit alkavat vuodesta 2026. Koska julkiset 
hankkeet käynnistyvät hallinnollisten 
vaiheiden vuoksi hitaasti, huipputaso 
saavutettaisiin 2030–2031.

Laskelmassa oletetaan lisäksi, että 500 
miljardia tulee kokonaan lisärahoitukse-
na, ilman muiden menojen leikkauksia.

BKT kasvaisi investointipaketin an-
siosta vuosittain noin kaksi prosenttia 
enemmän kuin ilman pakettia. Vaiku-
tukset jatkuisivat vielä vuoden 2035 jäl-
keenkin. Kokonaisuudessaan saavutettu 
talouskasvu olisi noin kaksinkertainen 
investoituun rahamäärään verrattuna.

Kasvu perustuu erityisesti yksityisten 
investointien lisääntymiseen. Myös ku-
lutus kasvaisi, joskin maltillisemmin.

Julkiset investoinnit esimerkiksi 
tieverkkoon lisäävät työtä ja näin tuloja, 
jotka puolestaan kasvattavat kulutusta. 
Parantunut infrastruktuuri lisää myös 
tuottavuutta, muun muassa nopeutta-
malla kuljetuksia.

Suuri investointipaketti voi herättää 
huolta kiihtyvästä inflaatiosta. Mallim-
me mukaan inflaatio olisi keskimäärin 
vain 0,5 prosenttiyksikköä korkeampi 
kuin ilman pakettia.

Rakennus- ja teollisuussektorien ka-
pasiteetti on Saksassa edelleen vajaakäy-
tössä, joten paketti osuu ajankohtaan, 
jossa taloudessa on tilaa kasvaa. 

500 miljardin euron investointipaketti 
voi antaa hallitukselle mahdollisuuden 
murtaa Saksan pitkäaikaiset rakenteelli-
set ongelmat ja talouden pysähtyneisyys. 
Saksan talous pääsisi viimein nousuun, 
vaikka myöhässä.”

Investointipaketti kasvattaa Saksan BKT:ta kaksi prosenttia 
vuodessa seuraavan kymmenen vuoden ajan.
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Q & A

Osakan maailmannäyttely 
tarjoaa tulevaisuuden ratkaisuja  
ja arkkitehtonisen elämyksen
 Timo Sysiö  Yvonne Wang

V uoden 2025 maailmannäyttely 
avattiin huhtikuussa Japanin 
Osakassa. Kyseessä on kau-
pungin toinen maailmannäyt-

tely. Ensimmäinen järjestettiin vuonna 
1970 ja se keräsi peräti 64 miljoonaa 
kävijää, mikä oli pitkään kaikkien aikojen 
ennätys. Tällä kertaa järjestäjät odotta-
vat noin 28 miljoonaa kävijää lokakuussa 
päättyville messuille. 

Näyttelyn teemana on tulevaisuu-
den yhteiskunta, ja messujärjestäjien 
mukaan maailmannäyttelyn tarkoitus on 
tarjota alusta kansainväliselle vuoropu-
helulle, uusille innovaatioille ja verkos-
toitumiselle aikana, jota varjostavat 
globaalit kriisit ja jännitteet.

Näyttelyyn osallistuu yli 160 maata, 
aluetta ja organisaatiota, jotka esitte-
levät tulevaisuuden ratkaisujaan noin 
80 arkkitehtonisesti omaleimaisessa 
paviljongissa.

Maailmannäyttelyn vetonaula on 
japanilais arkkitehti Sou Fujimoton 
suunnittelema Grand Ring, maailman 
suurin puurakennelma, joka ympäröi 
koko messualuetta. Näyttely onkin kun-
nianosoitus japanilaiselle nykyarkkiteh-
tuurille. Portugalin paviljonki on Kengo 
Kuman käsialaa ja Japanin paviljongin 
on suunnitellut arkkitehtitoimisto 
Nikken Sekkei. 

kennus on tehty paikallisesta puusta ja 
suunniteltu täysin uudelleenkäytettäväk-
si. Yhteisosallistuminen perustuu niin 
kustannussäästöille kuin Pohjoismaiden 
ja Japanin jakamille arvoille mukaan 
lukien luottamukselle, yhteistyölle ja 
kestävälle kehitykselle.

Suomen pääkomissaari Nita Pilka-
ma Business Finlandilta kertoo, että 
paviljongin ytimessä on pohjoismainen 
arvopohja.

– Pohjoismaisella yhteistyöllä on pit-
kä historia. Luottamus ja yhteistyö luo-
vat arvopohjan, johon pohjoismainen 
hyvinvointiyhteiskuntamalli perustuu. 
Tämän pohjalta rakentuvat myös kestä-
vä kehitys, hyvinvointi ja viime kädessä 
onnellisuus.

Suomesta paviljongissa mukana ovat 
niin joulupukki, muumit kuin suomalai-
sen kulttuurin vähemmän tunnetut 
ilmiöt. 

– Olemme vahvasti mukana pohjois-
maisessa konseptissa, Suomen oma 
viestintä rakentuu onnellisuuden ja 
hauskuuden ympärille, Pilkama sanoo.

Maailmannäyttely tarjoaa suomalais-
yrityksille ainutlaatuisen näyteikkunan 
Japanin markkinoille ja laajemmin 
Aasiaan. Mukana on noin 50 yritystä eri 
toimialoilta, aina teknologiasta matkai-
luun ja elintarvikkeisiin. Vaikka suur-

 
Näyttelyn vetonaula 

on japanilais arkkitehti 
Sou Fujimoton 

suunnittelema Grand 
Ring, maailman suurin 

puu rakennelma, 
joka ympäröi koko 

messualuetta.
 

Näyttelyn budjetti on ylittänyt alku-
peräisarvion merkittävästi, ja koko-
naiskustannusten arvioidaan nousseen 
yli kahteen miljardiin euroon. Silti 
odotukset ovat korkealla. Järjestäjät 
kertovat, että messujen taloudellisten 
vaikutusten ennustetaan olevan Osakan 
ja Kansain alueelle jopa kymmenkertai-
set investointiin verrattuna.

Pohjoismainen paviljonki  
rakentuu arvojohtajuudelle
Pohjoismailla on yhteinen paviljonki, 
joka muistuttaa veistoksellista latoa. Ra-
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yrityksiä olisi toivottu lisää mukaan, 
osallistujajoukko on hänen mukaansa 
monipuolinen ja lupaava.

– Tämä on alusta, joka vaatii aktiivi-
suutta ja oma-aloitteisuutta. Mahdolli-
suudet ovat merkittävät, mutta niiden 
hyödyntäminen edellyttää rohkeutta ja 
läsnäoloa, Pilkama toteaa. 

Maakuvatyötä sinivalkoisin siivin
Yksi näkyvimmistä yritystoimijoista 
paviljongissa on Finnair, joka on lentä-
nyt Osakaan jo kolmen vuosikymmenen 
ajan. Yhtiön Aasian aluejohtaja Pasi 
Kuusisto näkee maailmannäyttelyn jat-
kumona pitkäjänteiselle sitoutumiselle 
Japanin markkinaan.

– Japani on meille erittäin tärkeä 
kohde, ja lennämme Osakaan päivittäin 
myös kesäkaudella. Expo tarjoaa tilai-
suuden vahvistaa Suomi-kuvaa erityi-
sesti kesämatkailun osalta, joka ei ole 
vielä yhtä tunnettu kuin Lappi ja talvi, 
Kuusisto sanoo.

Finnair osallistuu paviljongissa  
Suomi-päivään ja järjestää myös oman 
sidosryhmätapahtuman, johon kutsutaan 
muun muassa matkatoimistoja ja muita 
kumppaneita. Vaikka suoria vientivaiku-
tuksia voi olla vaikea mitata, Kuusisto 
arvioi, että läsnäolo messuilla rakentaa 
luottamusta ja lisää kiinnostusta.

– Japanilaiset arvostavat luontoa, tur-
vallisuutta ja designia – asioita, joissa 
Suomi ja Finnair kohtaavat. Myös kestä-
vyys on nouseva teema, ja me pyrimme 
tuomaan sitä esiin kaikessa tekemises-
sämme, kertoo Kuusisto.

Valtiojohtoa ja poptähtiä  
ovia avaamassa
Kesäkuun alussa pohjoismaisessa pavil-
jongissa vietetään Suomi-päivää, jonka 
päävieraita ovat tasavallan presidentti 
Alexander Stubb ja ulkomaankauppa- ja 
kehitysministeri Ville Tavio. Päivä hui-
pentuu Party Like a Finn -tapahtumaan, 
jossa esiintyvät muun muassa Käärijä ja 
lauluyhtye Tuuletar.

Valtiojohdon vierailu on vahva viesti: 
osallistuminen maailmannäyttelyyn 
ei ole pelkkää markkinointia, vaan osa 
Suomen kansallista strategiaa kansain-
välisen kaupan ja kumppanuuksien 
edistämisessä.

Osakan maailmannäyttely on Suomel-
le ennen kaikkea investointi tulevaisuu-
teen. Se tarjoaa mahdollisuuden testata 
ideoita, luoda uusia suhteita ja avata 
ovia Aasian markkinoille.

– Näinä aikoina, kun kohtaamme yhä 
uusia globaaleja haasteita, tämä näyt-
tely tuo jotain positiivista. Enemmän 
kuin koskaan ennen, tämä on paikka 
yhdessä tekemiselle ja toivolle, Pilkama 
kiteyttää.

Pohjoismaat  
osallistuvat näyttelyyn 
yhteisellä ”Nordic Circle”
-paviljongilla. Sen on 
suunnitellut italialainen 
arkkitehti Michele De 
Lucchi ja AMDL Circle.

Osakan maailmannäyttely 13.4.–13.10.2025

• teema: tulevaisuuden yhteiskuntaa rakentamassa
• osallistujat: yli 160 maata, aluetta ja organisaatiota, jotka 

esittelevät tulevaisuuden ratkaisujaan noin 80 paviljongilla
• kokonaisbudjetti noin 2 miljardia euroa
• odotettu kävijämäärä 28 miljoonaa
• Pohjoismaat osallistuvat näyttelyyn yhteisellä ”Nordic Circle” 

paviljongilla. 
• Seuraava maailmannäyttely järjestetään Riadissa,  

SaudiArabiassa, vuonna 2030.
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Kolumni

Trade Shark
Kirjoittaja uiskentelee kauppapolitiikan sisäpiireissä 

ja jakaa näkemyksiään nimimerkin takaa.

 
EU:n sopimus

neuvotteluissa on 
nyt myönteistä 

virettä, joka pitää 
hyödyntää määrä

tietoisesti.
 

Vapaakauppa 
varmasti voittaa?

Y leisradion pääjohtaja Hella 
Wuolijoki löi 1940-luvun lopulla 
säpäleiksi amerikansuomalaisen 
kuplettilaulaja Hiski Salomaan 

suositun levytyksen Lännen lokari. Kansan-
valistuksen airut Wuolijoki oli kyllästynyt 
Salomaan renkutukseen ja fingliskaan. Lo-
karia on tulkittu suomalaisen sisun ylistyk-
senä. Ahkera ja työteliäs finski kyllä pärjää ja 
laulu päättyy optimistiseen lausahdukseen 
”vaikka maailman myrskyt meitä tuudittaa 
niin vapaus se varmasti voittaa”. Lokarit oli-
vat siis metsureita, savottajätkiä (logger). 

Maailman myrskyt pauhaavat jälleen ja 
Amerikassa meininki on muuttunut Valkoi-
sen talon uuden isännän myötä. Pelin henki 
on diilien teko, jossa korostuvat transaktio-
nalismi ja protektionismi. Uhkana on kaup-
pasodan laajentuminen, joka olisi myrkkyä 
maailmankaupan näkymille, ja Suomen 
vientinäkymille Yhdysvaltoihin. 

EU ja Yhdysvallat pyrkivät kymmenkunta 
vuotta sitten kauppasopimukseen, mutta 
TTIP (Transatlantic Trade and Investment 
Partnership) jäi piippuun. Sopimuksen puo-
lustajien mielestä nyt ”sitä saa mitä tilaa”. 
Toisaalta olisiko TTIP täysin turvannut kau-
pan sujumisen? Neuvotteluja käydään jälleen 
ja toivottavasti diiliin päästään. Eikä EU:ta 
perustettu amerikkalaisia kusettamaan.

Vaikka EU:lla on kattava kauppasopimus-
verkosto, niin pulkasta puuttuu vielä tärkeitä 

viivoja. Yhdysvaltojen ohella Mercosur, Intia 
ja muita Aasian maita, Persianlahti. EU:n 
sopimusneuvotteluissa on nyt myönteistä 
virettä, joka pitää hyödyntää määrätietoises-
ti. Jos EU ei saa solmittua kauppasopimuk-
sia, muut rynnivät uusille markkinoille. Iso 
kysymyksensä on vielä, miten EU hanteeraa 
jatkossa Kiina-suhteensa. 

Vallitsevassa todellisuudessa muun muas-
sa taloudellinen- ja kokonaisturvallisuus ja 
strateginen autonomia määrittelevät EU:n 
agendaa. EU:n tulee vahvasti suojella intres-
sejään, mutta samalla myös pysyä avoimena 
kaupalle ja investoinneille sekä onnistunees-
ti navigoida kilpailukykykompassinsa avulla. 

Maailman kauppajärjestö WTO täytti hil-
jattain 30 vuotta. 1995 perustettu järjestö ei 
ole pystynyt vastaamaan odotuksiin. Kaupan 
vapauttamista on tänä aikana tapahtunut 
pääasiassa muualla kuin Genevessä. Vaikka 
kyynisimmät kauppapoliitikot kutsuvatkin 
järjestöä ”Waste of Time Organizationiksi”, 
on se puolustamisen arvoinen. Valtaosa 
kaupasta käydään WTO-säännöillä ja järjestö 
edustaa vakautta ja ennustettavuutta. Lisäksi 
se on yksi monenkeskisen järjestelmän kul-
makivistä. WTO:n pääjohtaja on peräänkuu-
luttanut kriittistä reformia. Sitä odotellessa. 

Wuolijoki pisti Lännen lokarin palasiksi. 
Pitäkäämme huoli, etteivät protektio-
nismin myrskyt tee samaa vapaakaupan 
ideaalille.
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Mitä Mumbaissa on meneillään, 
pääkonsuli Erik af Hällström?
Täällä tapahtuu koko ajan, yötä päivää. 
Kaupungin väkiluku kasvaa joka päivä 
900 ihmisellä, ja jatkuvasti on meneil-
lään valtavia infrastruktuurihankkeita, 
siltoja, metrolinjoja, jopa lentokenttiä. 
Koko kaupunki on suuri rakennustyö-
maa. Nyt juuri on vuoden kuumin aika, 
lämpötila yli 35 astetta. 

Mumbaihin on äskettäin avattu 
pääkonsulaatti. Miksi sinne?
Näin valtavaa maata ei voida hoitaa 
vain Delhin-suurlähetystöstä käsin, 
ja onhan Mumbai Intian kaupallinen 
keskus, maan keskuspankki, arvopa-
peripörssi ja suurimmat yritykset ovat 
täällä.  Jo vuonna 1953 suurlähettiläs 
Hugo Valvanne esitti, että Mumbaissa 
pitäisi olla pääkonsulaatti. Tasavallan 
presidentti päätti hallituksen esityk-
sestä avata pääkonsulaatin elokuussa 
2022. 

Intia on tuleva  
talousmahti

Millaiselta Intian 
talouskehitys näyttää?
Intia on maailman väkirikkain maa ja 
muutamassa vuodessa siitä tulee kol-
manneksi suurin talous USA:n ja Kiinan 
jälkeen. BKT kasvaa 6–7 prosenttia vuo-
dessa. Intialaisia siirtyy nopeaan tahtiin 
köyhyydestä alempaan keskiluokkaan ja 
ostovoima kasvaa.  

Mikä paikallinen tapa 
hämmästyttää?
Liikenne ja liikennekulttuuri. Kadut ovat 
täynnä autoja, busseja, kuorma-autoja, 
mopoja, moottoripyöriä, autoritsoja. 
Torvet soivat, liikennesäännöt ja liiken-
nevalot ovat vain suuntaa-antavia. Meno 
voi aluksi pelottaakin. 

Mitä kaupantekijän täytyy  
Intiassa muistaa?
Intialainen saattaa ottaa yhteyttä mihin 
aikaan tahansa, viikonloppuna tai 
myöhään illalla. Täällä ei erotella työ- ja 

vapaa-aikaa, töissä ollaan koko ajan.  
Neuvotteluissa ei pidä mennä heti 
suoraan asiaan, vaan ensin tutustutaan 
vasta puoleen ajan kanssa. Yhteyttä pide- 
 tään LinkedInillä tai WhatsAppilla, ei 
niinkään puhelimitse tai sähköpostilla.

Mille suomalaistuotteille tai 
-osaamiselle olisi kysyntää?
Heti tulee mieleen puhdas energia, tuu-
livoima ja vesivoima. Joet ja ympäristö 
täällä ovat likaisia ja roskaisia, jäte-
huolto ja kestävä kehitys ovat Intiassa 
alkutekijöissä. Kierrätyksen ja puhtaan 
teknologian tarvetta on. Paljon on 
kiinnostusta suomalaista koulutusta ja 
opetusta kohtaan, erityisesti pienten 
lasten. 

Mitä terveisiä lukijoille  
lähetät Intiasta?
Intiasta kannattaa kiinnostua.  Tällais-
ta jättiläistä ei voi ohittaa, kun tehdään 
Aasia-strategiaa. 

Väkiluku 1,48 miljardia (arvio) • BKT 3 200 miljardia euroa •  TAVARAKAUPPA • Vienti 
Intiaan Suomesta 1,4 miljardia euroa – koneet ja laitteet, paperituotteet, teknologia 
ml. palvelut • Tuonti Intiasta 1,3 miljardia euroa – koneet ja laitteet, elektroniikka, 
lääkkeet ja lääketuotteet, mineraalit ja öljyt.Intia

Haloo    Mumbai

Intian talous kasvaa nopeasti, samoin  
maan potentiaali kauppakumppanina.  
 Minna Saano  UM
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